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Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda 
realitzada el dia 9 de novembre de 2021. Comença la 
reunió a les 10 hores i 35 minuts. Presideix la diputada 
senyora Eva Ortiz Vilella. Reunió número 21/II.

La senyora presidenta:

Volvemos a comenzar con las comparecencias, segundo día, 
y, en este caso, empezamos con la Conselleria de Educación, 
Cultura y Deporte .

Compareixença del conseller d’Educació, Cultura i Esport, 
senyor Vicent Marzà Ibáñez, per a informar sobre el Projecte de 
llei de pressupostos de la Generalitat per a l’exercici 2022 pel 
que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

Le damos la bienvenida al señor Marzà, que dispondrá de 
veinticinco minutos en su primera intervención; luego, 
seis minutos cada grupo parlamentario; quince minutos de 
réplica el señor Marzà; a continuación, tres de réplica los 
grupos que consideren hacerla; y cerrará la intervención, la 
comparecencia, con tres minutos el conseller de educación .

Por tanto, sin más dilación, señor conseller, cuando usted 
quiera, suya la palabra .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Bon dia, senyories .

Com sempre, vull començar agraint el treball realitzat en 
aquesta . . ., el treball parlamentari per tal de desenvolu-
par el pressupost a totes i tots vostés, els depositaris de 
la sobirania del poble valencià; evidentment, als membres 
d’aquesta mesa; i, en especial, als companys i companyes de 
la Secretaria Autonòmica d’Educació i Formació Professional, 
també de la Secretaria Autonòmica de Cultura i Esports, als 
directors i directores generals que avui ens acompanyen 
també ací i, evidentment, als membres de la sotssecretà-
ria, que també ens acompanyen; evidentment, com no pot 
ser d’una altra manera, a tots els companys i companyes de 
la conselleria d’hisenda; i al personal d’aquesta casa, que ha 
permés que hui estiguem ací, debatent sobre la proposta 
de pressupostos de la secció 09, la Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport, en què per a nosaltres és un dia important .

Saben que comparec ací per presentar el projecte de pressu-
postos 2022 de la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport . 
Uns pressupostos que seran, si vostés ho fan possible, els el 
setens, els set, ja, pressupostos del Botànic . Uns pressupostos 
que naixen, sense dubte, en un context advers, en un context 

complicat, en el qual estem patint els efectes econòmics i 
socials d’una pandèmia que va paralitzar el planeta durant 
molts mesos i en un context, això sí, en el qual comencem a 
albirar ja, comencem a tindre i a albirar una certa recupera-
ció econòmica i que necessàriament s’ha de triar un camí dife-
rent, i així ho estem fent, a l’escollit durant la crisi del 2008 
per a eixir d’aquesta crisi, en què totes les conselleries, totes 
les administracions en general, hem de treballar per tal de 
donar respostes a un sistema econòmic que s’ha demostrat 
injust, insostenible ecològicament i que fragmenta i confronta 
la nostra societat . Uns pressupostos que, en la meua opinió, 
tenen la responsabilitat, tenim la responsabilitat d’escriure 
com volem eixir d’aquesta crisi. I, en aquest sentit, volem que 
els nostres pressupostos vagen dirigits a donar una eixida 
social, una eixida cohesionadora i una eixida de qualitat al 
moment de recuperació que estem començant a viure .

Entre a explicar detalladament totes i cadascuna de les 
nostres partides. El pressupost de la Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport que proposem per a l’any 2022 és de 5 .202 
milions d’euros, el que suposa un increment de més de tres-
cents seixanta-cinc milions d’euros respecte als pressupos-
tos anteriors, un 7,5 %.

Per àrees, la inversió en educació és de 4 .907 milions, és 
un 6,26 % més respecte al 2021; i el destinat a cultura és 
de 196 milions d’euros, és més d’un 30 % respecte al 2021. 
I, per últim, en l’apartat d’esport, hi ha una dotació pres-
supostària de 36,01 milions d’euros que, aparentment, és 
només això i que, com posteriorment explicaré, serà molt 
més, i més després de la reunió que vam tindre ahir el direc-
tor general i jo mateix amb el ministeri, en este cas, amb el 
Ministeri de Cultura i Esport, el que suposaria un 2,5 %, fins 
al moment –com dic, els explicaré, serà més .

Vehicularé la meua intervenció a través de tres eixos fona-
mentals. El primer de tots, el foment de la pràctica espor-
tiva de base com una ferramenta de cohesió social i promo-
ció d’hàbits de vida saludables; l’esport és salut i així també 
ho hem plasmat en el pressupost . També en l’impuls amb 
una visió estratègica de la indústria cultural, als elements 
culturals i creatius, com a motor econòmic sostenible i de 
foment d’una ciutadania crítica, lliure i en base democràtica. 
I un eix dedicat, òbviament, a les polítiques educatives, que 
per a nosaltres són més que necessàries per a transformar la 
societat en què vivim, per a una societat més feminista, més 
igualitària, més democràtica i més qualificada per als reptes 
del present i del futur i de transformació i de contribució a la 
transformació del sistema cap a un sistema més sostenible 
econòmicament i social, també mediambiental, per a fomen-
tar una ocupació digna i per a crear riquesa repartida, cohe-
sionada i que arrele en el territori .

Comence parlant per l’àrea de cultura . El pressupost compta 
amb 196 milions d’euros, el que suposa més d’un 30 % 
d’augment, quasi un 40 % d’augment respecte a l’exercici 
anterior; és un 174 % més de pressupost que quan vam arri-
bar al govern, en cultura, ni més ni menys que un 174 % més.

En aquest sentit, m’agradaria destacar que aquest pressu-
post fa possible iniciar amb força, amb molta força, el que 
per a nosaltres és el pla estratègic principal, que és el de 
«Cultura per a la recuperació», la cultura com a element de 
recuperació econòmica, social i també emocional . I, per això, 
garantim que els recursos es racionalitzen i s’amplien per a 
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destinar-los a l’acció cultural, per a potenciar la professio-
nalització del nostre sector cultural i també per a ampliar la 
xarxa de suport als creadors i creadores i la democratitza-
ció d’accés a la cultura. Per tant, no són unes quantitats de 
diners que van a parar a allò que ja es feia, sinó que, sobre-
tot, és que s’invertix amb una visió estratègica i amb objec-
tius clars que volem assolir en un futur immediat.

En aquest sentit, vull destacar el programa destinat a arts 
plàstiques i arts escèniques, amb 95 milions d’euros, que van 
destinats al foment de la producció creativa, al finançament 
d’entitats del sector públic –ara em referiré a quines entitats 
i quines apujades– i un augment de vora el 10 %.

Entrem a l’Institut Valencià de Cultura. Saben què és el prin-
cipal instrument cultural que tenim per a donar suport al 
sector. I, en eixe sentit, el pressupost apuja fins a 48,6 mili-
ons d’euros, amb fons propis de la conselleria, i als quals 
haurem de sumar –i tot just ho farem– els fons dels meca-
nismes de recuperació i resiliència, una ferramenta al servei 
dels sectors que permetrà, ni més ni menys, que respecte 
a l’any passat apugem un 15 % les ajudes a les arts escèni-
ques o que apugen un altre 15 % les ajudes a la producció 
audiovisual o fins a un 30 % les ajudes a la música. De fet, si 
sumem les partides dels mecanismes de recuperació i resili-
ència, a més a més del que ja hem plantejat, doncs, hi haurà 
una gestió, per part de l’Institut Valencià de Cultura, de 2,3 
milions d’euros més de gestions en subvencions i ajudes des 
de l’Institut Valencià de Cultura i un augment..., una quan-
titat destinada a l’augment de l’oferta cultural en àrees no 
urbanes de 735 .000 euros, allò que hem dit de canviar el 
circuit cultural valencià i que arribe al conjunt de la ciuta-
dania. Perquè es facen una idea, el pressupost de l’Institut 
Valencià de Cultura implica que, respecte a quan vam arribar 
al govern, estarem multiplicant per tres i per quatre els fons 
destinats a producció pròpia, a programació cultural arreu 
del territori i a ajudes al sector .

L’Institut Valencià d’Art Modern, l’IVAM, arriba el seu pres-
supost a 13,6 milions d’euros, és un 22 % més que l’any en 
2021 . I, entre d’altres, té per davant els reptes –que seran 
possibles amb aquest pressupost– de les obres de reforma 
del centre Julio González o el començament de les obres 
també per a la nova seu del Parc Central, a més a més de 
continuar amb la magnífica programació que estem desen-
volupant . Unes inversions de més de 4,5 milions d’euros, 
que és un 51 % més del que hi havia aquest any.

Respecte al Palau de les Arts, com saben una de les nostres 
institucions de màxima excel·lència cultural, arribem a un 
finançament per part de la Generalitat de 20,35 milions 
d’euros, superant per primera vegada els vint milions d’euros . 
Tots els anys hem apujat el destí del pressupost de les arts.

També en el consorci de museus any a any hem seguit 
apujant. En este cas, apugem 323.000 euros més, un 5,39 %; 
són 6,3 milions d’euros, és 269 % més que quan vam arri-
bar al govern, un 269 % més. No és casual que quan un 
parla amb diferents projectes d’agitació cultural tots han 
passat pel Carme, i és que s’està fent un grandíssim treball 
d’incentivació de l’emergència cultural, dels emergents, 
perquè puguen tindre un espai per a la seua creació, per a 
la seua exhibició. El museu de Belles Arts arriba fins a 6,1 
milions d’euros, és un 15 % més que enguany. I també apuja 
l’institut valencià de restauració, l’Ivacor, fins a un 12 % més.

Pel que fa a la partida de llibres, arxius i biblioteques, tornem 
a tindre una partida molt important en què augmentem vora 
un 12 %, amb què farem possible eixe pacte valencià per la 
lectura, que és més que necessari . Necessitem que cada dia 
es llija més i un major acompanyament al sector . Per a donar-
los algun exemple, destaquem les ajudes a les editorials, que 
apujaran fins a 1.250.000 euros; les ajudes a les llibreries, que 
tindran partides noves i que tindran projectes per a poder 
desenvolupar les seues iniciatives de difusió i de lectura en 
les mateixes llibreries, amb més d’un milió d’euros; o 360.000 
euros per a la realització d’activitats culturals. I també una 
nova línia específica per a l’acompanyament als nostres crea-
dors i creadores, amb una nova línia d’adaptació cinemato-
gràfica de les seues novel·les per a posar-les en valor i per a 
donar major visibilitat al sector editorial, al sector del llibre .

Pel que fa a la promoció del patrimoni cultural artístic en 
museus, destinem quasi trenta-cinc milions d’euros a la 
conservació i posada en valor del nostre patrimoni . En capí-
tol VI, d’inversions més de nou milions d’euros, quasi deu . I 
a la recuperació, per exemple, del santuari de Sant Joan de 
Penyagolosa, que esperem que les obres comencem en breu 
i així està previst per part del bisbat, amb qui tenim la línia 
de conveni, uns huit-cents noranta-tres mil euros . A més a 
més, dotem amb 150 .000 euros les capitals culturals per a 
augmentar, en les poblacions que són capitals culturals, la 
seua programació .

Dins de les línies del pla estratègic «Cultura per a la recupe-
ració», anem fent realitat el que són objectius a llarg termini, 
els posem en marxa ja aquest any. Destinem 250.000 euros 
a la formació dels gestors culturals en les universitats públi-
ques valencianes; també una nova línia, dotada amb 5 milions 
d’euros, per a contractar persones, amb el projecte «Contracte 
amb la cultura», per a tindre agents culturals en els nostres 
pobles, repartits pel conjunt de pobles del nostre país; 5 milions 
d’euros per a contractar persones que dinamitzen i catalitzen la 
cultura en cadascun dels nostres pobles . I 1,4 milions d’euros 
destinats a accelerar les empreses culturals, que les empre-
ses culturals puguen tindre major abast i puguen arribar molt 
més lluny. També tenim partides específiques dels pressupos-
tos participatius i en vull destacar dos: una és una reivindica-
ció històrica i que per fi està –mai hi havia estat– en els pressu-
postos de la Generalitat, 5,5 milions d’euros per a la compra del 
cine Ideal d’Alacant; i també, una altra, 10 milions d’euros per a 
adquirir el monestir d’Aigües Vives.

Respecte al pressupost d’esport els deia que arribem als 32 
milions d’euros, aparentment, però realment no és així . I és 
que augmentem de forma efectiva les polítiques esporti-
ves en més d’onze milions d’euros . Per què en més d’onze 
milions d’euros? Doncs, resulta que vora cinc milions d’euros 
els aconseguim alliberar perquè, per fi, hem pagat tot el 
deute heretat de les anteriors administracions, que ens 
ocupava quasi el 20 % del pressupost esportiu, i podem 
destinar-los a polítiques efectives d’esport, tot just després 
els diré algunes exemples. I, a més a més, ahir vam tindre 
una reunió amb el ministeri i se’ns ha dotat de 5,5 milions 
d’euros més per a invertir en infraestructures esportives, 
que s’inclouran després, evidentment, en el pressupost, cosa 
que ens fa apujar en quasi onze milions les polítiques efecti-
ves d’esport, uns quaranta milions de pressupost .

En eixe sentit, destacar algunes de les línies, moltes d’elles 
que ja estan tenint un grandíssim resultat . Les ajudes a 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  09-11-2021 Pàg. 1455

l’esport federat apugen un 10 %; als clubs esportius apugen 
un 17 %; al programa Hospiesport, acompanyament a la 
pràctica esportiva a les persones hospitalitzades, en 33 %; 
fem programes específics d’acompanyament als esportis-
tes d’elit per a la seua inserció en la societat amb 190 .000 
euros; o apugem i redoblem l’esforç i l’ajuda als ajuntaments, 
als seus equipaments esportius, apujant més de dos milions 
d’euros la partida; i creem la càtedra Dona i Esport, per tal 
de visibilitzar les polítiques públiques dirigides a visibilitzar la 
dona dins de l’esport .

I una qüestió molt important –i crec que ací ens hem 
d’aturar un moment–, hem vist que durant la pandèmia hem 
necessitat l’esport com a eixida, com a cura . Doncs, anem 
a donar suport als ajuntaments per tal de desenvolupar la 
«Recepta esportiva», que es puga receptar esport a aque-
lles persones que estan passant un mal moment físic, un mal 
moment sanitari i que ajuden perquè, amb gratuïtat d’esport, 
puguen de veritat millorar la seua salut . Per això, eixe 
programa, la «Recepta esportiva», amb 500.000 euros, dotat 
per als ajuntaments que participen del programa, estem 
segurs que serà tot un èxit .

Respecte a l’educació, dedicaré tot el temps que em queda a 
l’educació. 4.907 milions d’euros, és un 6,26 % més, un 60 % 
més que quan vam arribar al govern . Crec que és una xifra 
que parla per ella a soles i que diu no només tot el que s’està 
fent, sinó com s’està prioritzant l’educació per part d’aquest 
govern . Què aconseguim amb este augment? Doncs, que 
augmenta, per exemple, el capítol I un 6,8 % respecte a l’any 
passat. Això ens permet continuar amb els 78.000 mestres 
i professors que estan en els centres educatius, són quasi 
quinze mil més que quan vam arribar al govern . Per tant, un 
capítol I que ens permet tindre més professorat per a menor 
alumnat i, per tant, una millor educació, una millor atenció, 
més codocència, més desdoblaments, ràtios més baixes, més 
qualitat educativa.

Destinem a la formació del professorat 7,9 milions d’euros, 
és un 27 % més. I què farem amb eixe 27 % més? Formar 
més al professorat, evidentment, i recuperar les estades a 
l’estranger, recuperar les estades a l’estranger del nostre 
professorat perquè seguisquen formant-se en llengües. Sí, 
era un exemple d’èxit que tornem a posar damunt la taula 
després que la pandèmia ja ens ho puga permetre .

I una de les grans polítiques que anem a desenvolupar és 
la continuïtat en eixe programa que hem fet d’augment 
de les places gratuïtes en l’etapa 0-3 . Saben que tenim, a 
hores d’ara, 18 .186 places gratuïtes de dos anys, ha estat 
una aposta d’aquest govern molt potent per tal de conci-
liar, de garantir la continuïtat del treball de les nostres famí-
lies i fer-ho augmentant el bo infantil, fer-ho augmentant les 
places gratuïtes en les escoles de la Generalitat, en les esco-
letes municipals i augmentat l’oferta en les escoles d’infantil 
i primària .

Doncs, bé, això és el que hem fet fins ara. Aquest pressu-
post, si així vostés ho desitgen i voten a favor, permetrà que 
el curs que ve tots els xiquets i xiquetes de dos anys tinguen 
una plaça gratuïta a les seues escoles, a les seues escoletes i 
tinguen, de veritat, la possibilitat, d’aquest país, de cohesio-
nar-nos i d’eixir enfortits d’aquesta crisi social i econòmica. 
I, en eixe sentit, els dos anys gratuïts seran una realitat el 
proper curs gràcies a l’augment pressupostari que combinarà 

l’augment del bo infantil per a les escoletes privades auto-
ritzades, l’augment de les places de dos anys en els centres 
d’educació infantil i primària i l’augment de la gratuïtat 
en les escoletes municipals i les pròpies de la Generalitat 
Valenciana. Un efecte potentíssim que ens ajudarà a millorar 
la nostra societat, a cohesionar-la i a tindre més oportunitats 
per a totes i tots .

Respecte al menjador escolar, augmentem també la quantia, 
no en tenim prou amb haver augmentat de forma exponen-
cial el que es feia fins ara. De fet, destinarem 74,6 milions 
d’euros al menjador escolar, és 1,2 milions d’euros més . 
Això ens permetrà augmentar el nombre de xiquets i xique-
tes que tenen el menjador gratuït o augmentar a aquells que 
tenen parcialment ajuda per a la beca del menjador . A hores 
d’ara tenim 135 .000 xiquets i xiquetes amb beca menjador, 
60 .000 amb el menjador gratuït, quan vam arribar al govern 
0 xiquets i xiquetes tenien menjador gratuït .

Respecte a Xarxa llibres, destinem una partida importantís-
sima. Destinem per al proper curs 61 milions d’euros per a 
garantir el Xarxa llibres, perquè cal canviar gairebé la meitat 
dels llibres. Per tant, una política que ha segut tot un èxit, 
fer que els xiquets i les xiquetes, que les seues famílies, 
no hagen de comprar llibres de text per a entrar al centre 
educatiu sinó que les puguen disposar amb este banc de 
llibres cooperatiu i col·laboratiu, doncs, continuarem enda-
vant amb eixos 61 milions d’euros d’inversió .

Seguim amb polítiques educatives inclusives i innovado-
res. En eixe sentit, augmentem les unitats, tot i que baixen 
el nombre d’alumnes, per tant, com saben, una ajuda que 
ens servix per a baixar la ràtio mitjana, que ara està en 20,7 
alumnes per aula. I, en eixe sentit, invertim amb aquest pres-
supost 165.000 euros destinats a projectes d’innovació, 5 
milions d’euros destinats als ajuntaments per a activitats 
extraescolars. Vam crear aquesta línia en pandèmia i la conti-
nuem tenint oberta perquè els nostres ajuntaments puguen 
organitzar activitats extraescolars que ajuden a la jornada i 
que ajuden als nostres xiquets i xiquetes a millorar la seua 
situació .

I una nova partida d’1 milió d’euros per a la construcció del 
centre d’innovació educativa i tecnologies a la Universitat 
Jaume I de Castelló . Perquè no només necessitem canviar 
el model des del punt de vista de cohesió social, no només 
necessitem fer gratuïts els dos anys, no només necessi-
tem millorar l’atenció que fem a les beques menjador, també 
necessitem renovar-nos pedagògicament . Per això estem 
apostant clarament per la innovació i la renovació peda-
gògica i necessitem acompanyar al nostre professorat en 
eixa formació per al canvi metodològic . I ahí una aposta 
en col·laboració amb la Universitat Jaume I de construcció 
d’un centre d’innovació educativa i tecnologies per a poder 
formar-nos, per a poder reciclar-nos, per a poder seguir 
avançant en eixa aposta per la formació del professorat que 
estem fent de forma tan potent des del govern del Botànic .

També, amb les xiquets i xiquetes amb necessitats especí-
fiques, destinem al Programa d’Atenció per a la Millora de 
forma transversal, el programa PAM, que sabeu que millora 
les condicions per a tots els xiquets i xiquetes, 175 milions 
d’euros. I pel que fa al personal destinat específicament a 
l’atenció a l’alumnat amb necessitats educatives específi-
ques, doncs, destinen més de 310 milions d’euros, el que 
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suposa més de 8 .000 professionals en els diferents centres, 
en els centres ordinaris, i vora 50 milions d’euros en els 
centres d’educació especial, els centres específics d’educació 
especial .

Respecte a la política lingüística d’aquest govern, podran 
trobar en la partida un augment molt important, importan-
tíssim, que arriba fins a 9,8 milions d’euros per a destinar als 
auxiliars de conversa . I és que es fa més anglés que mai en 
els nostres centres educatius i, a més a més, amb més suport 
que mai . Per això hi ha 1 .200 auxiliars de conversa que ens 
fan pujar l’aposta fins a 9,8 milions d’euros, també destinem 
250.000 euros als centres multimèdia per a l’aprenentatge 
de llengües. I saben també que treballem, i al pressupost així 
està prioritzat, per tal d’aconseguir que tinguem la escola 
oficial d’idiomes online, l’escola oficial d’idiomes virtual. 
Saben que és una de les necessitats de formació pel conjunt 
de la ciutadania, estos pressupostos ho posen damunt la 
taula també i ho fan realitat .

Per cert, m’agradaria . . ., hem trobat una errada en l’an-
nex dels objectius del pressupost que solucionarem en el 
tràmit parlamentari i, per tant, no és el número que diu ahí 
de nombre de places ofertes per l’Escola Oficial d’Idiomes, 
són moltíssimes més. Ja ho avance perquè ho tinguen en 
compte, es solucionarà en el tràmit parlamentari .

També destinem 250.000 euros a la plataforma de contin-
guts audiovisuals Bon Dia TV, per a poder fer, sí –i això és 
molt important– foment de les produccions audiovisuals 
valencianes que aposten per la nostra llengua . I és impor-
tantíssim que així ho fem perquè també els nostres xiquets i 
xiquetes tinguen referents audiovisuals en la nostra llengua. 
Voran també un augment del capítol II i és que va destinat 
a augmentar el nombre de proves que destinem i que fem 
per al conjunt de la ciutadania amb la Junta Qualificadora de 
Coneixements de Valencià. Hi ha més gent interessada en 
qualificar-se en la nostra llengua, els hem de donar resposta 
i així ho fem des de la direcció general de política lingüística.

Respecte a la transformació del sistema productiu, que 
parlava al principi del tot, i econòmic és evident, necessitem 
per a fer-ho possible un augment en les places, en la tipolo-
gia de formacions que fem en la Formació Professional, està 
en el pressupost i ara els ho desgranaré . I necessitem també 
contribuir des de les inversions d’allò públic a generar llocs 
de treball de major qualitat, a generar més llocs de treball i a 
distribuir-los pel territori i, això, una de les principals ferra-
mentes que tenim són les infraestructures educatives.

De fet, respecte a les infraestructures educatives i el seu 
equipament, cosa que és, evidentment, més que necessà-
ria, pressupostem un total de 425 milions d’euros . Són 66 
de capítol VI, és a dir, aquelles que són d’obra feta directa-
ment per la conselleria; 304 de capítol VII, que saben que 
duem a terme i que durant l’any ho hem de pressupostar i 
que durant l’any anem adaptant segons el model i el ritme 
d’execució de cada actuació i de cada ajuntament, per tant, 
es pressuposta eixa quantia perquè s’assegure allò que està 
delegat en ajuntaments i després anem adaptant-ho en 
funció del seu nivell d’execució .

I 53 milions d’euros, ni més ni menys, per a equipament, 
és un augment importantíssim. Per què? Perquè s’estan 
acabant escoles que necessiten equipament perquè puguen 

funcionar i, per tant, un augment de 17 milions d’euros 
respecte a l’any passat, a l’exercici d’aquest any, a l’exer-
cici del 2021, en infraestructures educatives i equipament. 
Perquè es facen una idea, a hores d’ara, portem executats 
més de 115 milions d’euros en infraestructures educatives 
en aquest exercici, més de 115 milions ja en aquest exercici .

Passe a parlar del punt de Formació Professional . Deia que 
necessitem seguir ampliant l’oferta; necessitem seguir fent 
una oferta més arrelada al territori, més adequada al que 
necessita el nostre teixit productiu i, per tant, al que deman-
den les nostres empreses i més adequada perquè els nostres 
treballadors i treballadores tinguen major formació, de 
major qualitat, tinguen millors condicions laborals i, per tant, 
tinguen una millor qualitat de vida. I, en eixe sentit, desti-
nem un total de 61 milions d’euros .

M’avance a l’oposició, supose que algú tindrà el..., probable-
ment, bé, igual intentarà tergiversar alguna xifra, ja els hi dic, 
no és només la partida destinada a Formació Professional 
la que està en el programa de Formació Professional, hi ha 
una gran partida que va a Formació Professional que està 
en els mecanismes de recuperació i resiliència . Per tant, 
les dos partides sumades que van destinades a Formació 
Professional pugen un 27 % respecte a l’any passat. Ho dic 
perquè, per si algú té la intenció de dir el contrari, destinem 
61 milions d’euros, és quasi un 27 % més que l’any passat, és 
un 165 % més que el darrer curs abans de la pandèmia, és un 
370 % més que quan vam arribar al govern.

Eixes són les xifres de la Formació Professional valenciana, 
que ens permeten, per exemple, doncs, destinar més de 7 
milions d’euros a redimensionament de l’oferta, destinar 1,3 
milions d’euros per a aules i espais de tecnologia aplicada 
per al canvi de model, també, de la Formació Professional i 
destinar, i així està previst, 20 milions d’euros per a l’equi-
pament de la Formació Professional . Perquè necessitem 
canviar l’equipament de molts dels nostres centres, de les 
nostres famílies professionals, i, precisament per això, volem 
seguir acompanyant a la millor formació del nostre alumnat .

I, en eixe sentit, dir-los que tenim quasi un 30 % més d’alum-
nat que fa 6 anys a la Formació Professional . I encara en 
volem més, perquè, com en volem més, anem a seguir inver-
tint més, augmentant les titulacions i fent els cursos d’es-
pecialització que, com saben, són coneguts com màsters de 
la formació professional que ens estan acostant cada dia 
més a les necessitats del nostre teixit productiu i, sobretot 
i també, a les necessitats de formació dels nostres treballa-
dors i treballadores .

Com veuen, un pressupost, el de l’any 2022, que va diri-
git a allò estructural per a canviar i ajudar a consolidar eixe 
canvi de model productiu, per a generar més oportunitats 
per a totes i tots gràcies a l’educació i a la formació i per a 
fer d’aquesta terra una terra més cohesionada, amb majors 
oportunitats per a totes i tots i que eixim d’aquesta crisi més 
cohesionats, amb major inversió pública i amb una cultura 
que ens ajude a ser més lliures, més crítics i, evidentment, a 
construir una societat més democràtica.

Gràcies .
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La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Marzà, por su primera 
intervención .

A continuación, tiene la palabra el grupo Vox. Si no me equi-
voco, es la señora Turiel o la… ¿La señora Turiel durante 6 
minutos o se reparten el tiempo? (Veus) Vale . Pues, 2 minu-
tos la señora Turiel y 4 minutos la señora Massó .

Cuando usted quiera, señora Turiel .

La senyora Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

Señor conseller, llama la atención en los presupuestos que 
ustedes han presentado la gran cantidad de apología sepa-
ratista reflejada partida tras partida. El Botànic riega a enti-
dades que atentan contra España y nuestra región, cuando 
lo que ustedes deberían defender son los intereses de los 
valencianos .

Cuando les decimos que ustedes hacen ideología, uste-
des responden que la política es defender ideas, pero, señor 
Marzà, uno se define con las ideas que defiende. Ustedes 
hacen ideología con asuntos que sólo interesan a una mino-
ría . Ustedes nunca aspiran al bien común, solo quieren impo-
ner sus intereses partidistas con el dinero de todos nosotros. 
Eso es una forma de corrupción moral, cogen los recursos de 
todos los valencianos y lo malgastan en problemas que uste-
des mismos crean .

Un ejemplo de lo que estoy diciendo es cómo se dedica a 
poner canciones en catalán para la entrada y salida de cole-
gios de nuestra comunidad . Y puestos, podría poner otro día 
jotas aragonesas o sevillanas y así, al menos, estaría haci-
endo usted cultura nacional . No es aceptable que por la 
fuerza de los hechos –algo así como antes se decía: la letra 
con sangre entra– pretenda usted adoctrinar a nuestros 
niños con una música que nada tiene que ver con los valen-
cianos, por más que ustedes se empeñan en construir una 
distrofia mental, una debilidad en la mente de nuestros jóve-
nes, una mutación hacia su ansiado País Valencià de las 
maravillas .

Queremos destacar tres cosas . Primero, en el programa 
452.10, titulado libros, archivos y bibliotecas, ustedes asig-
nan 45 .000 euros al convenio de colaboración con la 
Federación de Institutos de Estudios Comarcales del País 
Valencià, además, 90 .000 euros a la editorial Bromera o 
70 .000 euros para el Espai Joan Fuster, entre otros muchos 
ejemplos que no podré citar por falta de tiempo.

Pasando al deporte, en el programa 457 .10, ustedes asig-
nan una partida a las selecciones nacionales valencianas. 
Desde Vox consideramos que hay que dar más importancia 
al deporte de la que tiene actualmente en las políticas del 
Consell y, sobre todo, un esfuerzo más importante en cuanto 
a la ejecución, ya que las cifras de septiembre de 2021 nos 
dejan fuera de juego .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Turiel .

A continuación, por un tiempo máximo de 4 minutos, tiene 
la palabra la señora Massó . Cuando usted quiera .

La senyora Massó Linares:

Muchas gracias, presidenta .

Buenos días, señor Marzà .

Perfecto, ya nos ha contado el cuento de todos los años, 
ahora vamos a ver cuál es la realidad . Igual que he hecho ya 
con otros compañeros suyos de Consell en otras compare-
cencias, quería felicitarle por su aumento de sueldo . Seguro, 
como le dije al señor Soler, que muchos valencianos arruina-
dos se alegran mucho por ustedes .

Pero nos preocupa qué habrá hecho usted . ¿Qué habrá 
hecho usted para que su conselleria sea una de las que 
menos crece? La mitad que la de la señora Oltra, una tercera 
parte que la de la señora Moyá . Solo está por debajo de 
usted, en Compromís, el señor Climent, porque ya de los 
consellers de Podemos ni hablamos, crecen diez veces más 
que su conselleria, ¿qué habrá hecho usted?

Como todos los años, nos pinta unos números maravillo-
sos . El año pasado nos decía que la salida de la crisis no sería 
justa si la pagaban lo de siempre y veamos qué es lo que ha 
sucedido . De las ayudas a gabinetes psicopedagógicos muni-
cipales, en septiembre de este año, de los 2,3 millones, había 
pagado 0; de las ayudas individualizadas para el transporte 
había pagado el 5 % en primaria y no llega al 3 % en secun-
daria . Del programa Xarxa llibres, en primaria había pagado 
el 36 % y en secundaria el 18 %.

Para el equipamiento en centros de secundaria el año 
pasado había presupuestado 11,6 millones, de los que ha 
pagado 3, un 26 %. Bueno, pues, este año, en el 2022, esa 
partida se ha convertido en 23 millones de euros y, ¿cuánto 
va a pagar de eso? Bueno, pues, siguiendo la costumbre y la 
regla de tres, tendremos suerte si llega a pagar seis millones .

Del programa de colaboración para reducir el fracaso esco-
lar, en septiembre, cero euros. Pero es que, con su plan 
estrella Edificant pasa algo parecido; de todos los millones 
presupuestados en primaria ha pagado algo más de treinta 
y este año, pues, esperamos que vuelva a pagar, pues, lo del 
año pasado, un 14 %. ¿Por qué sigue engañando a las fami-
lias? Por cierto, vuelve a presupuestar otra vez la reforma del 
centro Penyeta Roja . ¡Ay!, espabile, conseller, que en Villena 
tiene un colegio apuntalado y con los alumnos dentro, en 
Villena, hoy, a día de hoy .

Pero es que usted no se cansa de mentir. En secundaria tiene 
la desfachatez de que aparezca como una de las principales 
líneas de actuación lo siguiente, escuche bien lo que pone en 
su línea de actuación: «garantizar la libertad de las familias a 
elegir centro educativo». ¿De verdad, conseller? O sea, esto es 
una burla a las familias . ¿A usted no le enseñaron de pequeñito 
que mentir está muy feo?, porque a mí sí me lo enseñaron.
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Otra ocurrencia . En un punto de secundaria, de FP4, hay 
un punto que es convivencia escolar, pero no marcan ni un 
objetivo básico y, por tanto, ni una sola línea de actuación 
para alcanzar ese objetivo. Ahora vamos a ver algo cuanto 
menos curioso y son sus datos, los datos del presupuesto . 
Hay 3.000 alumnos menos en secundaria y usted dice que la 
gratuidad de los libros de texto va a llegar a 20 .000 alumnos 
más . ¿Quiere decir que 17 .000 alumnos este curso no han 
tenido libros gratuitos o es que está hinchando los números, 
inventándoselos, como de costumbre? Millones, millones, 
más millones y, al final, todo es una farsa.

Ahora vamos a la parte más dañina de su presupuesto, la 
parte más ideológica, la de siempre . La mitad del programa 
de ordenación educativa está dedicado a la inmersión 
lingüística. Aumenta las subvenciones para el valenciano 
en todas las áreas . En los municipios, incluidos algunos de 
Murcia, los de El Carche, 2 millones de euros; para empre-
sas, comercios e industrias, 1.250.000 euros; para medios 
de comunicación, 3 millones de euros; mientras desapa-
recen, sí, señor Marzà, desaparecen de su presupuesto las 
ayudas para aprender idiomas los alumnos de Bachillerato 
o de segundo ciclo superior, el millón y medio de euros 
desaparece este año de su presupuesto . Millones de euros 
para imponer, de forma dictatorial, una lengua que no es la 
lengua de nuestros padres y abuelos . Millones de euros para 
conseguir que en nuestra región haya exiliados, como en 
todo régimen dictatorial que se precie, exiliados lingüísticos, 
señor Marzà .

Vuelve a tutelar a las chicas . Intenta, a base de becas… Las 
trata, pues, como inútiles a base de becas, pues, que se 
matriculen en algunos ciclos formativos y que estudien lo 
que usted o sus coros feministas hayan decidido que tienen 
que estudiar . Deje a las chicas en paz . Si uno se puede 
matricular libremente de lo que quiera, si no se matriculan 
es porque no quieren, ¿o les está forzando a base de dinero 
para que se matriculen en algo que no quieren hacer y sean 
infelices toda su vida, señor Marzà?

Introduce este año ya en el presupuesto el programa 
Rapsodes . ¿Recuerda que le pregunte en un pleno, no hace 
mucho, quién era el responsable de los contenidos adoc-
trinadores en los colegios, si usted o los centros? No me 
contestó . Pues, parece obvio, usted . Por cierto, nos gustaría 
saber el coste de ese programa .

Y vemos también que sigue manteniendo la ayuda a los cola-
boradores necesarios con las mafias del tráfico de perso-
nas, que son responsables de cientos de muertes en el 
Mediterráneo .

Y, por último ya, que me quedo sin tiempo, lo que sí que va 
a mejorar, sin duda, la educación de los niños y jóvenes es 
que, en todo el presupuesto, donde antes ponía «alumnos», 
ahora distingue entre hombres y mujeres.

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora Massó .

A continuación, por parte del grupo Ciudadanos, tiene la 
palabra la señora Ventura, por un tiempo máximo de 6 
minutos .

Cuando quiera .

La senyora Ventura Campos:

Muchas gracias, presidenta .

Buenos días, señor conseller .

En primer lugar, agradecerle un año más la exposición de 
los presupuestos en su sección, unos presupuestos que 
han llegado tarde, incumpliendo la ley de presupuestos y 
el Estatuto de autonomía por la tragicomedia que tiene 
montada su gobierno . Unos presupuestos que siguen acom-
pañando a los valencianos con partidas ficticias, con ingre-
sos que llegarán y que supondrán recortes, incrementos de 
déficit y, cómo no, más deuda para todos los valencianos. 
Usted sabe que esta previsión de ingresos es totalmente 
utópica, basada en datos macroeconómicos y no se van a 
cumplir . Y estaría bien y me gustaría, porque me preocupa, 
que nos explicará cómo van a afectar estas partidas fake a la 
educación valenciana .

Ofrecer calidad educativa usted sabe que es la clave para el 
avance de una sociedad, pero su sección, aunque tengo que 
reconocer que ha aumentado, no ha llegado a este 10 % y ha 
sido un poco ambicioso en este crecimiento . Tal vez, debería 
haber dado más la guerra al señor Soler, como lo han hecho 
los vicepresidentes, el señor Illueca y la señora Oltra, con 
crecimientos exponenciales .

Soy consciente de que venimos de unos años complicados 
por la crisis sanitaria que ha provocado la COVID, pero creo 
que esta situación adversa nos ayuda también a aprender y 
a salir más fortalecidos y, sobre todo, a conocer los puntos 
débiles que se han visto en el sistema educativo. Entre los 
puntos débiles de nuestro sistema educativo ha sido la 
escasa digitalización de la educación, unas infraestructuras 
escolares que, tras reducir los ratios, se ha visto que había 
deficiencias y carencias y que siguen habiendo más de dieci-
séis mil alumnos estudiando en barracones, también la falta 
de personal para una educación inclusiva real y la falta de 
apoyo de una enfermera escolar en los momentos más críti-
cos, entre otros puntos débiles que le podía citar, pero por 
falta de tiempo no lo voy a hacer.

El año pasado en los presupuestos le hicimos una propuesta 
para enmendar este déficit, pero este año usted tampoco 
he querido recogerla en los presupuestos y le voy a decir 
que, si no quiere usted mejorar, nosotros vamos a seguir 
reivindicándola . Aunque me alegra que se haya sumado a la 
partida del ministerio para modernizar y digitalizar el sistema 
educativo, sí que me gustaría preguntarle si cree que va a 
poder ejecutar los más de dieciséis millones de euros y qué 
tienen previsto hacer en esta partida. Si se lo pregunto es 
porque su conselleria se rige por la ineficacia en la ejecución, 
teniendo que devolver dinero al ministerio y a fondos euro-
peos, y a Europa .
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Señor Marzà, analizando en general el presupuesto, un año 
más, nos ofrecen más de lo mismos; es un copia y pega. Ha 
incrementado alguna partida, pero muchas expectativas, 
grandes anuncios y tengo que decirle que nula gestión por 
incumplimientos en sus ejecuciones. Al estilo de «ximoanun-
cio», en el debate de política general anunció 700 millones de 
euros más para la construcción de 200 colegios . Me gustaría 
preguntarle si era un chiste del señor Ximo Puig porque, en 
seis años al frente de esa conselleria, no han cumplido ni con 
el mapa de infraestructuras, esos 124 centros urgentes de 
construcción que ustedes publicaron; de ellos, a día de hoy, 
cinco años después, solo han terminado 28, lo que supone 
uno de cada cinco. A este ritmo, el tripartito terminará sus 
obras urgentes en el 2038 . Igual los niños o los hijos de estos 
niños que estudian en estos centros, pues, igual los conocen . 
De ahí que me parece un plan utópico el plan de aceleración 
de infraestructuras que anunciaba el presidente, de cons-
truir 200 nuevos colegios y reformar otros 500. Entiendo que 
debería hacerse en dos años, porque queda este tiempo de 
legislatura, si no se adelantan las elecciones por los egos que 
se respiran dentro del gobierno .

Señor Marzà, en esta vida comparto que siempre hay que 
ser optimista, siempre, es la esencia de la vida, pero un opti-
mismo realista . Y, con el paso que llevan en la ejecución de 
las infraestructuras, tengo que decirle que la tasa de ejecu-
ción es un 21 %. Me gustaría conocer cómo van a avanzar, 
cómo van a avanzar con este ritmo y si nos van a garantizar 
que en el año 2022 serán construidos los centros educati-
vos que en la FP6 se indican, porque año tras año seguimos 
viendo los mismos centros educativos.

Por otro lado, me sorprende que un objetivo suyo para el 
2022 es dotar de 300 aulas del primer ciclo de educación 
infantil en los centros públicos y usted, además, ha aumen-
tado este bono infantil. Me gustaría preguntarle, ¿ha hecho 
usted una valoración de la demanda real, contando con 
la educación privada? Si se lo pregunto es porque usted 
aumenta la partida del bono infantil, pero, por otro lado, ese 
objetivo ha de hacer cierren muchas aulas infantiles priva-
das, si sigue con esta política de expansión y señalamiento. 
Si usted ha hablado con la educación privada .

Señor Marzà, estamos ante unos presupuestos que no 
distinguen ni en el tono…, no (inintel·ligible) … de su ideolo-
gía cuando destina tres veces más a la promoción del valen-
ciano que a la inclusión educativa. Y, a pesar de que usted 
este año nos ha sorprendido con el desmantelamiento de los 
SPE, siguen apareciendo los SPE, en (inintel·ligible) … e inver-
sión de acondicionamiento térmico y también material de 
oficina. Entiendo que puede ser una errata, me gustaría que 
me lo explicará .

Y también usted promete aumentar el personal no docente 
de atención educativa, pero me llama la atención que el obje-
tivo que refleja este presupuesto indica el mismo número de 
personal no docente de atención educativa para este año que 
para el año que viene . ¿Me podría explicar este dato?

Por otro lado, recordarle que, a fecha de hoy, siguen 
faltando vacantes para cubrir los recursos para los niños con 
necesidades de educación especial . Y también decirle que 
los centros de educación concertada también solicitan tener 
los mismos recursos de orientación en todas las etapas, igual 
que en la pública .

Con estos presupuestos, deja muy claro su hoja de ruta 
sobre la educación pública y en valencià y, oiga, en caste-
llà también, ¿no?, porque es posible que usted…, me llama la 
atención cómo usted, de manera explícita, sigue indicando 
que el valenciano es el eje vertebrador del sistema educa-
tivo valenciano. Yo creo que el castellano también, así lo dice 
el Estatuto de autonomía, y creo que el castellano también 
es oficial.

Y también me gustaría preguntarle cómo es posible que este 
año proponga, como nuevo objetivo, favorecer las donacio-
nes a entidades que trabajan por el fomento del valenciano. 
Yo creo que hay una ley de mecenazgo y esto sobraría, señor 
Marzà. Deje de hacer seguidilla del modelo educativo cata-
lán, deje de ser lobby de esas asociaciones catalanistas para 
que incrementen las arcas de bonificaciones fiscales y tengo 
que decirle que ya ha incrementado usted bastante, con 
subvenciones millonarias, a estas asociaciones .

Y terminó haciendo un ruego al señor conseller . Por favor, le 
pediría que me contestara a las diferentes cuestiones que 
han quedado…, que tengo algunas dudas .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Ventura .

A continuación, por parte del Grupo Parlamentario Popular, 
tiene la palabra, por un tiempo máximo de 6 minutos, la 
señora Gascó .

Cuando usted quiera, señora Gascó .

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidenta .

Señor conseller, yo entiendo que usted ha revisado este 
presupuesto, el presupuesto de la sección 09, de educación, 
y que lo da por bueno, excepto una errata que ha dicho que 
hay en las escuelas oficiales de idiomas. Lo da por bueno, 
¿verdad? Es bueno, lo ha revisado usted y todos los datos 
que hay aquí los da por válidos, ¿entiendo? ¿Me quiere mirar, 
conseller, por favor? Los da por buenos, ¿no?

La senyora presidenta:

No podéis entrar en diálogo .

La senyora Gascó Enríquez:

No, pero, bueno, me podrá mirar, digo yo . Es parece que 
este aquí hablando con una pared y está el conseller 
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compareciendo. Entiendo que todos estos datos son váli-
dos, (veus) porque me gustaría empezar, sobre todo, por la 
FP4 . En primaria, a usted, en este presupuesto, le han desa-
parecido 30 centros educativos; en el 2021 teníamos 1.087 
centros y en 2022 tenemos 1 .057 colegios . La verdad es que 
mucho, mucho, no está construyendo, pero es que, claro, ir 
para atrás… Me gustaría saber qué ha pasado . Se nos vuelan 
los hospitales, también se nos están volando los colegios . 
Tenemos 30 centro menos . Me gustaría que lo explicara . Lo 
pone en su presupuesto, ¿eh? ¿También es una errata? No 
sé, explíquenoslo, por favor .

Ayudas al alumnado de primer ciclo de infantil. Dice que 
este va a ser un efecte potentíssim . Muy bien . En el 2021 
teníamos 37.750 beneficiarios; en 2022, 37.732, menos 
niños beneficiarios. ¿Eso también es una errata, conseller? 
Vamos para atrás . ¿Me lo puede explicar, por favor?

Puestos escolares subvencionados, tramo 2-3, en corporaci-
ones locales, otra de sus grandes apuestas, lo acaba de decir . 
En el 2021, 8.285 centros beneficiados; en el 2022, 7.632. 
También vamos para atrás, conseller . ¿Me lo puedo explicar?

Beneficiarios de Xarxa llibres, una partida importantísima, 
palabras textuales suyas que acaba de repetir. Beneficiarios 
en el 2021, 281.572 alumnos; beneficiarios en el 2022, 
275 .050 alumnos . Vamos para atrás, conseller .

Beneficiarios de comedor. Aumenta la partida, pero sola-
mente se van a beneficiar 650 alumnos más. Es que la efici-
encia no es lo suyo. Si sube las partidas, pero cada vez hay 
menos alumnos beneficiarios, ¿me puede explicar qué está 
haciendo usted con el presupuesto?

Pero es que está absolutamente… Yo quiero pensar que, por 
ejemplo, en el presupuesto de ordenación lo que está haci-
endo es engañarnos . Usted, si vamos a la dirección gene-
ral de ordenación, nos dice que ha subido el presupuesto, 
pero es mentira. Nos intenta hacer comulgar con ruedas de 
molino . La dirección general de ordenación sufre un recorte 
del 68 %, pero usted nos dice que sufre un incremento del 
29,82 %. Oiga, si la baja de 47 millones a 15 millones, eso es 
un recorte. ¿Y usted nos dice que sube un 29,82 %? ¡Hay que 
tener poca vergüenza! Aquí usted nos tiene que decir ahora 
mismo si nos están mintiendo, de verdad, o que esto es una 
auténtica chapuza de la cual debe asumir responsabilidades. 
Pero este presupuesto no hay por dónde cogerlo y usted 
hoy tiene la obligación de explicárnoslo señor Marzà, porque 
ha hecho un recorte, solamente en la partida de personal de 
ordenación, del 90 %.

Y, hablando de recortes, vuelve a recortar el transporte 
escolar en primaria y en secundaria, y esto hace que las 
direcciones territoriales tengan que hacer modificaciones de 
las líneas que causan graves perjuicios a las familias . Y usted 
de eso tampoco dice ni palabra .

Pero, hablando de grandes inconvenientes, problemas, erro-
res gravísimos de su presupuesto, vamos a la Formación 
Profesional . Decía, oiga, no se preocupen, ¿eh?, que no sola-
mente es el recorte –porque aparece un recorte realmente 
grande en su presupuesto de la Formación Profesional–, que 
luego tenemos el presupuesto de la resiliencia . Fenomenal, 
70 millones de euros . Muy bien . Vamos a la FP donde…, a 
la línea presupuestaria donde se habla del mecanismo de 

recuperación y resiliencia; vamos al número de dotaciones 
de esa gran partida, de los 70 millones de euros, a esa ficha 
presupuestaria, la tengo aquí delante . Usted considera que, 
para llevar a cabo esa gran apuesta, le van a hacer falta 98 
docentes, 98 docentes de carácter personal, que los va a 
contratar este año pero los va a despedir al año siguiente . 
Eso tampoco lo ha dicho, señor conseller .

Pero usted calcula que el total anual para contratar a esos 
98 docentes es –lo tengo delante– 21 millones de euros . 
¡Y eso no es cierto, conseller! La contratación de estos 98 
docentes asciende a 2 .133 .870 euros, es decir, a usted le 
sobran 19.700.000 euros, es decir, el 90 % de lo presu-
puestado . ¿Esto es un error? ¿Lo va a devolver? ¿Esta era 
su estrategia para engañar a todos los valencianos con su 
superplán de la Formación Profesional? Espero que pueda 
explicar esto porque es francamente grave, y además esto 
me hace entender por qué la FP4, es decir, la radiografía de 
lo que se va a avanzar con este superplán de la Formación 
Profesional, usted no pone ningún avance, es decir, no 
se van a incrementar los ciclos, ni las líneas, ni las unida-
des, no se va a incrementar absolutamente nada . Es decir, 
sus expectativas respecto a la Formación Profesional es 
que todo siga exactamente igual, porque ¡todo está tan mal 
hecho!, son tantos los errores, o las mentiras, conseller, que 
espero que usted ahora me pueda explicar…, porque todo 
está mal hecho, o todo está hinchado, o todo está manipu-
lado, pero esto ¡está mal!, estos números ¡están mal hechos! 
¡Y son sus números! Y usted solo me ha reconocido que 
estaban mal las cifras de las escuelas oficiales de idiomas, 
pero aquí no cuadra ni un número, que, insisto, espero usted 
me puede explicar .

Infraestructuras educativas. Aquí hay un recorte del 2,49 %, 
pero no dice que nos vienen 30 millones de euros de fondos 
europeos; por lo tanto, realmente, el recorte es del 10,2 %. 
Aquí hay otra cosa que me preocupa mucho, y es que uste-
des se van a poner a construir aulas de dos años en centros 
públicos. Esto va a significar que los alcaldes ahora, que ya 
no saben cuándo les van a construir sus centros educativos, 
ahora, además, les van a venir por delante las construcciones 
de las aulas de dos años en centros públicos . Por lo tanto, 
las prioridades…, yo creo que uno de los anuncios de esta 
comparecencia debería ser decirles a los alcaldes: que sepáis 
que vais a tener un retraso enorme porque las priorida-
des del Edificant, además del recorte en el presupuesto, es 
que van a ser las construcciones de dos años en los centros 
públicos . Por lo tanto, el retraso va a ser apoteósico .

Mienten en el presupuesto, recortan la partida de infraes-
tructuras y además las prioridades ya no van a ser la cons-
trucción de centros educativos. Esta es la realidad de este 
presupuesto, señor Marzà . Y termino, presidenta .

Usted ha mentido en los datos, usted ha falseado los datos, 
y se ha equivocado en otras partidas que espero que 
ahora mismo nos pueda explicar porque este presupuesto 
demuestra su ineficacia para ser conseguido.

La senyora presidenta:

Muy bien .
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Muchas gracias, señora Gascó

A continuación, por parte del grupo Unidas Podemos tiene 
la palabra, por un tiempo máximo de 6 minutos, la señora 
Davó .

Cuando usted quiera, señora Davó .

La senyora Davó Bernabeu:

Gràcies, presidenta .

Bon dia, conseller .

Jo hui sóc nova ací fent-li aquesta compareixença, però el 
que veig que no és nou és el discurs de la bancada de l’opo-
sició que ens porta més del mateix, ens porta les matei-
xes falsedats i el mateix ànim de confrontació que portem 
dos anys escoltant a cada PNL, a cada interpel·lació i a cada 
pregunta oral en el ple .

I mire que n’hi havia partides noves per a celebrar en aquest 
pressupost, a més de la consolidació d’aquelles que ja ha 
anat alçant aquest govern . I la veritat és que haguera estat 
molt bé que l’hagueren felicitat just per això, començant 
per eixe increment del pressupost que per primera vegada 
supera els 5 .000 milions d’euros, molt lluny del que teníem 
als governs de la dreta, però a ells els sembla poc . O podíem 
felicitar-lo per l’aposta ferma d’aquesta conselleria per una 
educació de qualitat, per una cultura per a totes, o per posar 
en valor no sols en paraules sinó amb projectes i amb recur-
sos l’esport, i a més fer-ho plasmant eixes línies pressupostà-
ries sabent que s’està creant ocupació, que s’està fomentant 
la cohesió social i que estem avançant com a comunitat .

Així que, mentre altres rabien i continuen amb el seu odi, 
jo vaig a felicitar-lo, conseller, per aquests pressupostos 
que ens porta vosté hui ací, a vosté i a la gran tasca que 
està fent la seua conselleria . Perquè a mi m’agrada veure en 
aquests pressupostos, perquè és important que per exem-
ple es consoliden els tres grans eixos d’aquesta conselle-
ria respecte a l’educació, respecte a l’educació de 0 a 3 anys, 
les infraestructures educatives, o la formació professional, 
veure eixos vora 70 milions que van a destinar-se i que tripli-
quen vostés les ajudes escolars del govern del PP, de 0 a 3 
anys, tan important .

Algunes comparacions són odioses però, simplement, veure 
tot allò que s’està fent en el pla Edificant i allò que passava 
en aquesta terra amb Ciegsa, per exemple, o la Formació 
Professional, eixa gran aposta perquè estiga arrelada al 
territori i que, a més, crea sinèrgies amb el teixit productiu, 
eixe increment exponencial de l’aposta per eixa Formació 
Professional a través de més personal, però també de la 
renovació dels equipaments dels materials en eixa aposta de 
futur, que al final són partides que fan possible que després, 
al llarg de l’any, tingam titulars com aquells que diuen «que 
la Formació Professional del futur s’estudiarà a la Safor», o 
«que el pla Edificant deixa 2 milions en millores educatives a 
Altea», o «que Castelló tindrà huit aules més de dos anys per 
seguir potenciant l’educació pública» . També tenim, malaura-
dament, altres titulars com «el pla Edificant seguix bloquejat 
en la regidoria d’educació d’Alacant» .

I aquest pressupost, com bé deia, no sols consolida eixes 
tres grans línies dins d’educació sinó que, a més, consolida el 
professorat, aquell que hem vist que se’n va anar fora ràpi-
dament, després dels primers mesos que havia sigut contra-
ctat per a la COVID en aquells governs on tenim a l’oposició 
governant, doncs, ací no sols vam ser la comunitat que més 
professorat vam incorporar sinó que, a més, el consolidem 
pràcticament tot; o la Xarxa llibres, com bé ha dit el conse-
ller, tan necessària i que, a més, duplica les partides per a 
continuar actualitzant-se; o l’augment en els menjadors 
escolars per continuar oferint a les nostres xiquetes i xiquets 
menjar de qualitat, i, evidentment, als preus assequibles; o 
els auxiliars de conversa, que tindrem a cada CEIP i a cada, 
també, centre de secundària que aixina ho hagen utilitzat.

Però no sols, no sols en educació aquest pressupost 
mostra partides necessàries, també en cultura, eixe incre-
ment del 30 % en cultura i, a més, en línies que ens 
demostren que s’amplia el ventall de la cultura i que es fa 
necessari que arribe, que arribe a totes i que, a més, es fa 
des de la visió d’eixa fàbrica de cultura, conscients que la 
cultura és una indústria amb un potencial d’ocupació espec-
tacular i que, per tant, després de moments ben complicats, 
ben complicats, aquesta conselleria continua centrant els 
seus esforços en ajudar a la reactivació amb els plans estra-
tègics, doncs, ambiciosos, per exemple, com la contracta-
ció dels agents culturals, o com també aquesta conselle-
ria aposta per a apropar-nos a la literatura, a través de les 
ajudes a les editorials i a les llibreries, i fomentar la lectura 
tant necessària, inclús com continuar reforçant totes les 
inversions en les grans infraestructures culturals, en l’IVAM, 
en el Palau Reina Sofia, en les Belles Arts, que a més també 
recullen els Pressupostos Generals de l’Estat .

I, per fi, l’última part, que és la de l’esport, la que tant aban-
donada havia estat tradicionalment amb els governs ante-
riors i que aquesta conselleria ha treballat tant, i dic «treba-
llar» perquè també es mostra la importància de treballar 
i presentar projectes ben fets per poder, després, obtin-
dre els recursos que fan falta amb l’objectiu de desenvolu-
par eixos programes i eixes inversions orientades a la dina-
mització, però també conscients del potencial a l’hora d’eixa 
cohesió social i de la necessitat de constituir i d’enfortir eixe 
esport de base que tan necessari serà per a la salut física 
però també mental de la nostra gent jove . Anuncia vosté 5,5 
milions, serem la segona comunitat, a més, que més fons 
rebrem .

Per tant, jo crec que amb les dades que hem vist, un 
augment del 60 % en educació respecte als governs anteri-
ors, del 370 % en Formació Professional, que alguns s’atrevi-
xen a anomenar de «retallades» .

Jo crec que aquesta conselleria continua amb la sisena 
marxa posada, que els fonaments ja estan cimentats i que 
els canvis profunds comencen a arrelar-se i que, any darrere 
any, aquest govern consolida pressupostos més socials, 
més justos, que fan avançar la nostra terra, i que, encara 
que alguns preferirien que es prorrogaren perquè així els 
seus discursos encaixarien millor, jo crec que aquest govern 
i aquesta conselleria continua fent una tasca enorme. Així 
que, una vegada més, enhorabona .
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La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora Davó .

A continuación, por parte del grupo Compromís tiene, 
por un tiempo máximo de 6 minutos, la senyora Robles la 
palabra .

Cuando usted quiera .

La senyora Robles Galindo:

Gràcies, presidenta .

Bon dia, conseller, benvingut i enhorabona .

Jo crec que enhorabona al govern del Botànic per conca-
tenar ja el seté pressupost expansiu i que està lluitant per 
consolidar drets socials que en esta comunitat autònoma 
s’havien anat perdent, amb unes retallades que jo no sé com 
algú o alguna s’atrevix a anomenar ací .

Jo crec que hem de estar satisfetes, no solament perquè 
tingam eixos pressupostos, que són expansius per a la lluita 
pels drets socials de tota la nostra població, sinó perquè 
són capaços d’acordar en uns temps en els que el que s’es-
colta sempre és soroll, crits, insults, molta batalla, doncs, jo 
crec que el Botànic és un exemple, darrere de set anys pres-
supostant, de com s’ha de dialogar i com s’ha d’arribar a 
acords. Hi ha gent que no està acostumada que hi haja dife-
rències i que després s’arribe a acords, per això li donen tant 
de soroll a això . Però jo crec que això s’ha de celebrar, s’ha 
de celebrar ser capaços de constituir comissions en les que 
mirem les coses d’una manera global i que arribem a acords, 
i que no estiguem en una lluita contínua sobre si la seua 
conselleria creix més que qualsevol altre o creix menys que 
qualsevol altra, sinó quin és el resultat dels pressupostos 
perquè siguen els millors per a tota la ciutadania . Crec que 
eixe marc és important i cal reconéixer-lo en el Botànic .

Però és que, a més, estem parlant d’un pressupost que no 
deixa de reivindicar allò que és de dret per a esta comunitat 
autònoma, com és eixe finançament que entenem que han 
de tindre, com és que encara no hem eixit d’una pandèmia, 
que l’any passat centrava tot el debat polític, i això ha d’estar 
reflectit en els pressupostos. I jo estic orgullosa d’un govern 
que vol reivindicar això en cada pas que dona . I en els pres-
supostos parlem de política també i jo vullc que això quede 
reflectit. Per tant, tant a vosté com a la resta del Consell, 
jo crec que cal donar-li l’enhorabona per com s’ha afrontat 
estos pressupostos .

Dit això, hem escoltat parlar de retallades en un pressupost 
en què la conselleria d’educació passa per primera vegada de 
5.000 milions d’euros. Hem escoltat parlar de retallades en 
un pressupost en què esta conselleria passa de 3 .000 mili-
ons d’euros en personal . És que la millor manera d’assegu-
rar una educació de qualitat és posar professors i professo-
res en les aules, i sembla que encara això no està acceptat 
per molta gent i, aleshores, decidim cridar ací dins i mane-
jar les dades d’una manera que de vegades sembla que siga 

mentira, perquè hem escoltat la paraula mentira en moltes 
ocasions aquí dins .

La Xarxa llibres este any augmenta de manera considerable 
per a adaptar-se a eixa nova normativa que tenim, però deu 
ser que els xiquets i xiquetes en les aules no tenen llibres 
perquè estem parlant de retallades en Xarxa llibres . Deu ser 
que, quan arriben als menjadors, no mengen, perquè hem 
escoltat parlar de retallades en les beques menjador . És que 
jo veig en els pressupostos, comparant els números que 
tenim publicats tots i totes, i faig la comparativa i veig l’aug-
ment, i, any rere any, jo no veig manifestacions com sí que 
veia a les portes de les Corts abans perquè la gent no tenia 
els seus drets garantits. ¿Vostés pensen que si els xiquets 
i les xiquetes no estigueren rebent les beques menjador o 
que no estiguérem pagant la Xarxa llibres, no tindríem algun 
follón muntat a la porta? Ja els vindria bé, ja, però no passa, 
no passa perquè el que estem trobant és que s’augmenten 
eixes partides perquè esta conselleria i este Consell té molt 
clar que els drets socials no poden tirar enrere mai. I, en eixe 
sentit, nosaltres, des de Compromís, li volem donar l’enhora-
bona novament .

Però és que, a més, escoltem parlar de les llengües contí-
nuament aquí dins com si estiguérem tirant-les damunt de 
la gent . És que resulta que este Consell està posant 1 .200 
persones auxiliars de conversa perquè els xiquets i xiquetes 
aprenguen anglés . Quin és el problema? Jo, de veres que no 
ho entenc . Però, per la nostra part, conseller, enhorabona! 
Eixe és el camí . Necessitem més auxiliars encara perquè 
l’aprenentatge de les llengües siga millor encara. I no pare, 
no pare mai fins que això no estiga complet.

Però, a més, jo crec que hi ha certes coses que s’han passat 
per damunt i que són importants . Sempre escoltem –i avui 
no s’han esmentat–, se’n recorden vostés de la concertada 
que anaven a tancar? Saben què és el que passa quan venen 
els sindicats de la concertada? Que el que agraïxen és que 
en este pressupost estiga reflectit la seua igualació salarial i 
de drets laborals a la resta de professors i professores . Açò 
és el que passa quan venen ací els sindicats . Però, és més, 
fins i tot agraïxen que se’ls reba, que es parle amb ells, que 
es dialogue amb ells, i que cobren alguns endarreriments 
que n’hi havia de 2008 en este any . La concertada que venia 
a destruir, senyor Marzà! Va per mal camí, no està molt enca-
minat per a aconseguir-ho . I vaig a donar-me pressa perquè 
se m’acaba el temps .

Jo crec que és molt important remarcar la línia de la gratuïtat 
de 0 a 3. Hem escoltat ací que volem destruir les escoletes; 
però, anem a vore, si el pressupost del bo infantil augmenta 
a 68 milions d’euros, és a dir, n’hi ha més diners, si sabem 
que estem possibilitant que més famílies vagen a les escole-
tes, en quin moment s’estan destruint les escoletes? És que 
jo, a vore si vosté, que sembla que ara, quan acabe de ser 
conseller, va ser discjòquei de les escoles, perquè els posa 
la música en les escoles a l’entrada i eixida al pati, m’ho pot 
explicar .

Com se m’acaba el temps, no vull tancar sense fer una 
menció important a les pujades, tant en cultura com en 
esport . Ahir la cultura ens demanava més inversió . I també, 
conseller, no podem parar, no podem parar perquè açò és 
una eina de transformació social, però també és un espai 
d’ocupació laboral . Ara, jo crec que l’augment s’ha de 
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remarcar, i s’ha de remarcar eixe augment d’una manera 
descentralitzada, com vosté ja ha remarcat també, i des de 
la reivindicació que és un sector productiu fonamental per a 
la nostra societat. Continuen en eixa línia. Ahí a Compromís 
ens trobaran, en eixos augments que, a més, estan apostant 
perquè els fons europeus tinguen una resiliència dins del 
nostre territori . Enhorabona!

I vaig a tancar ja dient-li que enhorabona per ser una comu-
nitat competitiva, sempre que diuen que mos quedem 
enrere, acaba d’esmentar vosté que som la segona comu-
nitat autònoma que va a rebre més fons europeus per a 
esport . M’agradaria que, si pot, allargue un poquet eixa 
explicació, que segur que és una bona fórmula per a invertir 
en la millora de la qualitat de la vida de la gent; i ja, de pas, 
no deixar més deutes que segons governs, que els següents 
govern tarden sis anys en poden cobrir .

Moltes gràcies . Perdó, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Robles .

A continuación, por un tiempo máximo de 2 minutos, tendrá 
la palabra la señora Castelló y luego la señora Besalduch 4 
minutos . Cuando usted quiera, señora Castelló .

La senyora Castelló Cervera:

Moltes gràcies, presidenta .

Conseller, molt bon dia .

Mire, a la vista del pressupost que hui vosté ens ha presen-
tat, el nostre grup no pot més que manifestar la nostra satis-
facció per dos motius fonamentals: el primer, perquè estos 
pressupostos continuen la tendència encetada, creada fa 
sis anys en el govern del Botànic, en exercicis anteriors, 
alhora que també impulsa canvis estructurals; i, per altra 
part, perquè es concreta en programes, negre sobre blanc, 
la recuperació econòmica del sector cultural perquè tinga 
futur i per a reforçar la fortalesa del teixit productiu cultu-
ral valencià .

Per a nosaltres les polítiques culturals són una prioritat, i 
el pressupost que hui ens ha presentat no deixa de ser la 
concreció per al 2022 d’un projecte cultural que per a nosal-
tres no pot ser elitista, perquè la cultura i també l’esport 
són factors de cohesió que tots i totes hem de tindre dret 
a accedir a eixos beneficis de la cultura i de l’esport i que, 
perquè triomfe, ha de tenir la complicitat, com sap vosté ben 
bé, i les aliances de tot l’entramat social i cultural .

Al marge dels números que vosté ja ha explicat ben bé, 
destacar algunes coses . Les ajudes a les mancomunitats per 
als serveis mancomunats d’arxius, que em semblen molt 
importants . Les noves ajudes a llibreries, les ajudes als ajun-
taments de mig milió d’euros per a les biblioteques públi-
ques obertes 24 hores . Quan van a agrair tots els estu-
diants estes mesures . Destacar les subvencions a les 

contractacions d’agents culturals, tant els ajuntaments com 
els sectors van a vore esta mesura molt, molt, molt positiva. 
El programa d’Arts plàstiques i escèniques, amb un augment 
important, tant en gasto corrent com en inversions per a 
l’Ivam i per a l’Ivacor, que també tenen major dotació per 
part del Govern d’Espanya .

I respecte del programa del foment de l’activitat espor-
tiva, crec que mereix una atenció especial la implantació 
dels programes de prescripció de recepta esportiva, dotada 
en mig milió d’euros; o l’increment del 33 % del programa 
Hospiesport.

En resum, conseller, perquè vull ser respectuosa amb la 
meua companya, crec que és un pressupost de cultura i 
d’esport que va destinat a impulsar la vida cultural i espor-
tiva de la ciutadania valenciana en totes les seues vessants, i 
que, en conseqüència, va a millorar la salut física i mental de 
la mateixa .

El Botànic, conseller, va a deixar un llegat cultural que tras-
passarà fronteres temporals i ideològiques . Enhorabona a 
vosté i a tot l’equip també per l’estil, un estil tranquil, però 
constant, un estil cordial i educat, un estil amb prudència i 
eficiència i amb molta honestedat.

Gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Castelló .

A continuación, por un tiempo máximo de 4 minutos, la 
señora Besalduch tiene la palabra.

Desde aquí, sí; desde ahí estamos esperando que nos 
contesten . Aprovecho para decirlo, ayer se generó la situa-
ción de si desde los escaños, ya que éramos pocos y había 
distancia, se podían quitar la mascarilla . La Mesa de la comi-
sión decidió mandar un escrito a Seguridad y Salud, y esta-
mos esperando que nos contesten en cualquier momento .

De momento solo podrá ser desde aquí . Gracias .

La senyora Besalduch:

Gràcies, presidenta .

Bon dia, conseller, i a tot el personal de la conselleria . 
Agraïments infinits pel treball fet durant este temps de 
pandèmia i en estos pressupostos . Agraïments també, com 
no podia ser d’una altra manera, a tota la comunitat educa-
tiva que ha fet possible que ens trobem en el moment que 
ens trobem .

Conseller, quan per a criticar una pel·lícula has d’anar als 
crèdits és que és una bona pel·lícula, és que no has trobat res 
en la pel·lícula que no siga bo, no? Doncs, això és una mica el 
resum d’estos pressupostos . Uns pressupostos que no obli-
den que seguim en pandèmia, eh, que no ho obliden, i que per 
això tenen la part que també teníem l’any passat per a tota la 
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prevenció en les nostres aules, per a fer que les aules seguis-
quen i siguen l’espai més segur . Jo recorde, perquè he repas-
sat la compareixença de l’any passat i les intervencions de 
l’any passat, que des de l’oposició li dien a vosté: «hay poco 
dinero para prevención, no ha apostado usted por la preven-
ción» . Quan resulta que, com he dit, les aules eren els llocs 
més segurs per als nostres xiquets i xiquetes .

Però, a més, són uns pressupostos que consoliden les políti-
ques educatives amb eixe fi de la cohesió de la nostra socie-
tat, no? Els temps de crisi són temps d’oportunitats, i el pres-
supost que ens presenta en global el govern valencià, i, en 
concret, la Conselleria d’Educació, són polítiques o reflectixen 
polítiques que han vingut per a quedar-se i que, com dia, van 
a ajudar-nos d’una forma tremenda a cohesionar esta societat . 
Perquè l’augment del professorat, 5 .042 professors i profes-
sores més . Els llibres de text, 61 milions per a Xarxa llibres . I, 
conseller, jo encara recordo quan dien que Xarxa llibres seria 
un desastre, i ara me fique a la pell dels pares i mares, i damunt 
en esta situació de crisi econòmica, que no han de pagar eixos 
llibres quan arriba al setembre . Era pitjor la cuesta de septiem-
bre que la cuesta de enero . O l’aposta pel zero-tres, cada any 
augmenta el pressupost del zero a tres . A pesar que baixa la 
natalitat, augmentem l’escolarització en esta franja de d’edat . O 
les beques menjador, els auxiliars de conversa .

 Conseller, és que estem apostant perquè el nostre alum-
nat, al final de la seua escolarització, domine també una 
tercera llengua, l’anglés, el francés, la que siga, majoritària-
ment l’anglés .

Les subvencions per als ajuntaments per a les extraesco-
lars, també ha vingut a quedar-se, conseller . Els alcaldes la 
veritat és que estem encantats, i no només en esta subven-
ció d’extraescolars, en Edificant i en tantes coses. Perquè jo 
vaig a dir-li una cosa, conseller, jo crec que l’oposició encara 
no s’ha enterat com funciona Edificant, perquè tots els coles 
nous que tenim en l’Edificant ja hem planificat des de l’inici 
les aules de dos anys en les nostres escoles . Jo crec que no 
s’enteren molt .

Però a mi sí que m’agradaria que m’expliqués una mica més: 
com es veu reforçada la FP en este pressupost, i sobretot 
la FP dual . A mi també m’agradaria que mos expliqués una 
mica este tema .

I també m’agradaria molt que mos expliqués com ha millo-
rat el programa PAM. i com des de l’orientació educativa, 
en l’esforç pressupostari també en esta àrea, anem a ajudar 
els nostres alumnes a orientar-se, però també a pal·liar eixes 
seqüeles emocionals que tots i totes tenim conseqüència 
d’esta pandèmia .

Se m’acaba el temps, conseller, però, bé, reitere la més 
sincera enhorabona per esta aposta reiterada, continua, 
després de set anys de pressupostos botànics, en apostar 
per ajudar i no deixar a ningú atràs .

Gràcies, conseller .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Besalduch .

Pues ahora dispone el conseller de un tiempo máximo de 15 
minutos, que va a utilizar desde el estrado. Y ahí, si lo consi-
dera, puede hacerlo sin mascarilla .

Nos acaban de contestar al escrito, por parte de la consulta 
que se ha hecho, donde nos dicen que recomiendan no reali-
zar excepciones en las medidas para el desarrollo de la acti-
vidad parlamentaria y administrativa en el marco de la situ-
ación sanitaria actual, establecido en el Acuerdo 1 .780/X, 
de la Mesa de las Cortes Valencianas, de 19 de octubre de 
2021, en el que se indica que todo el personal presente 
en el hemiciclo deberá portar mascarilla y que únicamente 
podrá retirarse el orador o la oradora que intervenga desde 
la tribuna, debiendo mantenerse la mascarilla si la interven-
ción se hace desde el escaño . Por tanto, no hay ninguna 
duda .

Y continuamos con los 15 minutos que tienen el conseller 
para su segunda intervención .

Cuando usted quiera .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta de la comissió .

Gràcies, diputats i diputades .

Gràcies a tots els grups parlamentaris .

No, no em llevaré la mascareta; mentre el professorat la 
porte, jo també la portaré . Gràcies .

Deia que moltíssimes gràcies per les seves aportacions, 
sobretot, i molt significatives les dels grups del Botànic, que 
han fet referència de forma . . . abasta també les necessitats 
culturals . M’ha sobtat, per tant, que des dels grups de l’opo-
sició l’única referència que s’haja fet a la cultura haja estat 
per vetar uns tipus de llibres o llibres escrits en una llengua. 
Ninguna referència més a la cultura, curiós, en una compa-
reixença de pressupostos quan la cultura es el principal 
motor de cohesió i de democratització. Igual per això que la 
dreta té eixe model de cultura .

Miren, diuen que els pressupostos tenen partides ideolò-
giques . Clar, és que el pressupost plasma la ideologia d’un 
govern . Com ideològic és dir pel seu grup, el nou grup de la 
dreta estatal, que l’educació pública i gratuïta és insosteni-
ble . Clar, això també és ideològic, no? O també és ideològic, 
per exemple, dir que s’ha de cobrar als xiquets i a les xique-
tes per portar el tupper a l’escola . O dir que no es pot parlar 
d’educació sexual als centres educatius, perquè els xiquets 
seguisquen tancats en armaris .

O és ideològic, era ideològic i és ideològic tirar al carrer a 
més de sis mil docents quan s’està al govern i el que neces-
sita el professorat és donar-los suport i no tirar-los al carrer. 
O també és ideològic, com s’ha dit avui ací, que no es puguen 
o es propose que no hi hagen beques perquè les dones estu-
dien la formació professional en professions que estan mascu-
linitzades i que ens demanen els empresaris que necessi-
ten més dones formades en eixes en eixes formacions . Això 
és ideològic, i això és el que planteja la dreta . Per això també 
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és ideològic, i clar que és ideològic, invertir un 60 % més en 
educació, perquè és la ideologia d’este govern, clar que sí, 
invertir 60 % més en educació, és una gran diferència.

O que tindre quasi 15.000 professors més, és una gran dife-
rència i és ideològica, sí, per això es vota i per això després hi 
ha uns governs que fan unes coses, tindre 15.000 professors 
més, tindre quasi sis vegades més escoles construïdes que 
en els governs anteriors –i ara en parlarem d’això–, passar de 
zero xiquets amb beca de menjador, perquè tinguen gratuï-
tat de menjador, a tindre’n més de 60.000.

Clar, això és el que fan estos pressupostos, això és el que fa 
este govern, passar de 2 .000 xiquets en gratuïtat, en places 
gratuïtes de dos anys, a 18 .000, i que el curs que ve siguen 
tots els xiquets i les xiquetes d’este país que tinguen gratu-
ïtat en dos anys, tots –ara entrarem a això també– . O com 
és ideològic que passem a tindre 440.000 xiquets i xique-
tes que tinguen llibres gratuïts. I, com els deia ací, que en 
un moment de crisi tan gran, social i econòmica, les famílies 
no hagen de pagar els seus llibres de text . Sí, és ideològic, 
és la ideologia d’este govern, és la ideologia d’estes forma-
cions que formem el govern del Botànic, és la ideologia que 
posa al centre les necessitats dels de baix, les necessitats de 
la gent normal i que posa al centre les necessitats d’este país 
per davant dels interessos d’uns pocs .

Miren, vam parlar d’infraestructures educatives. Tornem, 
tornem i anem a parlar d’infraestructures educatives. No 
tenen cap exemple ni en el passat, en els governs ací, ni en 
l’actualitat, en els governs que conformen el seu tripartit, 
de gestió més potent o més eficaç de les infraestructures 
educatives que la que s’està fent ací. Mire, ací els ensenye 
simplement una gràfica d’evolució en execució d’infraestruc-
tures educatives, en execució, és a dir, pressupost execu-
tat. Últim any del govern de la dreta, 20,5 milions d’eu-
ros . Enguany, executat ja, 115 milions d’euros . De 20 a 115 . 
Perquè quede clar, el que vostés feien en un any nosaltres 
ho fem en dos mesos, a hores d’ara, val? El que feien en un 
any, ara es fa en dos mesos, i encara no hem acabat l’any . 
Per tant, seguirà creixent eixa execució .

Però és que no només això, és que es generen més de tres 
mil llocs de treball només en les infraestructures ja executa-
des pel pla Edificant. Vostés van a dir-los a eixes famílies que 
estan treballant que són ficticis, que no existixen, que no 
n’hi han, que no funcionen . . .

Si no en tenen prou, si volen, ací els he portat la llista d’obra 
finalitzada en Edificant. És una llista que, com veuen, és 
curteta, eh? Són obres acabades amb Edificant, que no 
funciona, eh?, no funciona gens . Per això estan acabades i 
totes estes estan ja acabades . Ens ho poden preguntar als 
seus ajuntaments . I, si no, estaria bé que es miraren millor 
un poquet el pressupost quan diuen que hi han retallades en 
Edificant, quan diuen que hi han retallades en infraestruc-
tures, quan es puja 17 milions d’euros . Clar que ha d’haver 
equipament en els centres educatius. ¿O és que quan es 
construïx una escola després no s’han de posar cadires? 
Preferixen que els xiquets no entren . Clar, no estan acos-
tumats . Vostés no construïxen escoles, i per això probable-
ment no saben que s’han de dotar d’equipament .

Diuen: «Puja el pressupost i baixen els beneficiaris. Puja el 
pressupost i pugen molt poc els beneficiaris?» Li ho vaig 

a explicar molt gràficament, perquè crec no li ha quedat 
clar. Vostés invertien en el bo infantil, en els dos anys per 
plaça, 60 euros. Nosaltres estem donant fins a 220. Amb el 
que acabe de proposar, arribarem a 280 . Per un poquet de 
diferència, igual, sí, no? De 60 euros per persona beneficiària 
a 280, doncs permet que tinguen gratuït els dos anys tots 
els xiquets i xiquetes d’este país i l’any que ve tindran gratuït 
els dos anys . I això no és posar en perill l’educació 0-3 .

Això és fomentar-la, fer que n’hi haja molta més, fent que 
tots els xiquets i xiquetes puguen anar a l’educació 2-3 . 
I que ho puguen fer en les escoles infantils autoritzades 
amb el bo infantil. És a dir, amb eixos 280 euros d’ajuda –
que vostés en donaven 60–, en les escoles infantils de la 
Generalitat, que, per cert, han crescut des que estem al 
govern i en 20 anys del Partit Popular no van créixer en 
ningunes places a les escoles d’infantil i primària que tenen 
aula de dos anys i a les escoles municipals . En tota eixa 
xarxa, gratuïtat dels dos anys . Ara van i m’expliquen que 
estem anant contra l’etapa 0-3 i que anem a anar en contra 
de les escoletes infantils.

Han parlat de pressupostos ficticis. És que és especta-
cular. Ho ha dit Ciutadans també, que hi ha una partida 
que no deuríem haver posat perquè després no podrem 
pagar . Escolte, ¿el que val per als andalusos no val per als 
valencians? ¿El que ha posat el govern del Partit Popular i 
Ciutadans en Andalusia per a garantir els drets dels anda-
lusos i andaluses no val per als valencians i les valencianes? 
¿Ells no van a pagar i nosaltres hem de tindre problemes? És 
que és espectacular . ¿Defensen menys els valencians i valen-
cianes que els andalusos? No ho entenc. I com nosaltres, no; 
com nosaltres volem les mateixes garanties per a tots i totes, 
el que fem, evidentment, és invertir més. I això es veu en 
l’execució pressupostària .

Vostés saben que un pressupost és abans de la seua execu-
ció. Anem a l’execució. Diuen: «Es que no van a poder ejecu-
tar» . Anem a l’execució . És tan fàcil com això .

Mire, any 2014, últim any de govern de la dreta, secció 
09, educació, cultura i esport, que dins tenia universitats –
que dins tenia universitats, és a dir, 700, 800, 900 milions 
d’euros més deurien tindre, que no l’actual conselleria–, 
4.122 de pressupost, 4.122; pagaments a 31 de desembre, 
3.364 milions, 84 %. Últim any tancat de govern del Botànic, 
4.450 milions; pagaments, 3.887, 500 més, 500 milions 
més executats d’un any del govern del Botànic a un any del 
govern del Partit Popular, 500 milions més executats, sense 
tindre universitats en la conselleria. És a dir, estem parlant 
de quasi mil cent milions més executats –no pressupos-
tats, executats– en polítiques concretes que beneficien el 
conjunt de la ciutadania . Què estan dient? Podem deixar de 
fer el ridícul? Poden llegir la realitat i no el seu pamflet? És 
que estaria bé .

Més pressupost executat i més percentatge d’execució 
amb quasi més de cinc-cents milions d’euros més . Per tant, 
alguna cosa deuen estar mirant malament o no funciona, no 
funciona molt clar el que estan dient .

Miren, hi han dos maneres de gestionar les crisis, i això ho 
hem viscut, i ací s’està veient . Una, la que en plena crisi 
econòmica i social es retallaven 500 milions d’euros de 
l’educació d’este país, i que curiosament ací ho podran vore, 
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tenien un 28,8 % de fracàs escolar –és a dir, amb xifres de 
28,8 % de fracàs escolar es retallaven 500 milions d’euros 
en l’educació– o l’actualitat, en la qual pugem 365 milions 
d’euros la conselleria i, curiosament, després de sis anys del 
Botànic, hi ha un 12,6 % de fracàs escolar. És a dir, menys de 
la meitat del fracàs escolar que tenia el govern de la dreta, 
i en aquell moment retallaven en educació quan més fracàs 
escolar hi havia . Eixes són les dos maneres de funcionar . I 
això té una translació, i és la inversió que es fa per alumne . 
Ací la tenen . Estos pressupostos el que fan és que pugem un 
66 % la inversió per alumne respecte a quan vam arribar al 
govern. I això té unes conseqüències positives, que són que 
s’invertix en allò públic, que s’invertix en el dret social, en el 
bé comú i, per tant, baixa l’índex de fracàs escolar . Per a què 
hem vingut si no és per a això, per a baixar el fracàs esco-
lar? És que, sincerament, hi han nivells d’hipocresia que són 
antològics . I, clar, haurem de dir-ho clar .

Diu que pugem massa poquet . I després diuen que no 
podem pujar tant, perquè no ho podríem pagar . És esquizo-
frènic . Pugem massa o pugen massa poc? En què quedem? 
Haurem d’explicar-ho. I diuen que pugem poc perquè pugem 
percentualment menys. Igual allò de relatiu i absolut també 
ho haurem d’explicar . Miren els números, som la conselleria 
que més milions puja, 365 . Doncs igual . . . igual puja, perquè 
no és el mateix pujar un 7 % d’una conselleria de 5.000 mili-
ons que pujar un 40 % d’una conselleria de 300. Tan senzill 
com això. Per tant, estic segur que arribaran inclús vostés a 
les seues pròpies conclusions .

Deia també, i crec que és interessant refermar-se en això, 
que hi ha retallades . Espectacular . El pressupost en què 
pugen les seues partides i que només de forma efectiva es 
diu i està millor en els centres educatius, resulta que hi han 
retallades. Hi ha una partida que puja..., jo crec que com és 
de cultura no s’hauran fixat, hi ha una partida que puja molt i 
que puja considerablement, que és la destinada al foment de 
la lectura . Li vindria bé .

Els vindria molt bé, perquè és una partida molt necessà-
ria i molt adequada, perquè, si puja el pressupost, puja l’exe-
cució, pugen les polítiques, es baixa el fracàs escolar, hi ha 
més professorat per a menys alumnes, hi ha més atenció a la 
diversitat i a les necessitats educatives especials, hi ha més 
execució pressupostària en infraestructures, resulta que hi 
han més xiquets i xiquetes que tenen gratuïtat en el 0-3 –
tots els xiquets i xiquetes de dos anys tindran gratuït els dos 
anys–, hi han més beques menjador perquè més xiquets i 
xiquetes tinguen més igualtat i puguen tindre més oportuni-
tats, tenim més professorat, doncs igual la partida de foment 
lector és més necessària que mai i s’ha de dirigir especial-
ment a la bancada de la dreta .

Miren, protegir el professorat és protegir-lo de retallades . 
Protegir el professorat, pensar en ells i elles és tindre major 
formació del professorat . És que hem augmentat les places 
de formació del professorat de forma exponencial . És que 
hem creat centres de formació, acompanyament i innova-
ció educativa distribuïts per tot el territori. És que protegir el 
professorat també és acompanyar-los en la innovació educa-
tiva i metodològica. I protegir el professorat és no acusar-lo 
d’adoctrinament, no assenyalar-lo cada dia, no retallar les 
seues nòmines cada vegada que està el seu govern . Protegir 
el professorat és complir amb els seus drets laborals . Els 
de la pública, baixant a 18 hores, pagant els sexennis, no 

tirant-los al carrer i pagant les vacances de juliol i agost. És 
que no es pagava, eh?, és que no es pagava. Hi ha vegades 
que hi ha qui s’oblida del que feia .

Però també els de la concertada . Els ho deia abans, estem 
pagant deutes i endarreriments als treballadors de la concer-
tada. Estem augmentant la partida, precisament i hi han més 
professors i professores en la concertada, quasi dos mil cinc-
cents més. És que tenen ràtios més baixes per a poder treba-
llar millor i per a recuperar els drets laborals perduts .

Miren, han parlat d’inclusió educativa uns segons, Ciutadans, 
i ha fet la barbaritat de dir que invertim més en polí-
tica lingüística que en inclusió educativa. Clar, això ja no 
és problema de foment lector . Això és cinisme de forma 
contundent. Vosté mentix, i mentix tan clarament com que 
es destinen 18 milions d’euros a la política lingüística, que és 
garantir drets, els drets lingüístics també són drets i s’han de 
garantir, i s’han de garantir, i només en personal amb neces-
sitats educatives específiques es destinen més de tres-cents 
deu milions d’euros . Només en personal .

Però és que no és només en personal, que es destina més de 
tres mil milions d’euros en general al personal i més de tres-
cent deu de forma específica. És que hem augmentat un 
280 % els programes de reforços. S’han augmentat quasi un 
50 % les dotacions per als centres específics. El nou model 
d’orientació educativa, del qual parlaven abans i que ajuda 
a acompanyar l’alumnat amb tipus de necessitats, ha reduït 
la ràtio quasi a la mitat d’atenció professional, nombre de 
xiquets i xiquetes que ha d’atendre . És que cada centre té 
un orientador o orientadora . ¿Com poden dir que hi ha una 
inversió menor a unes polítiques i altres? És que destinem 
també totes les ajudes possibles perquè els nostres xiquets 
i xiquetes tinguen les màximes oportunitats. I sí, ho anem a 
seguir fent . Clar . Per això som el govern del Botànic, per això 
tenim polítiques progressistes, per això ens hem emmar-
cat en un model de gestió de les crisis i de la realitat que 
posa al centre les necessitats de les persones més vulne-
rables, de les majories socials i populars d’este país, i que 
ho fan posant al centre polítiques de drets i no contra els 
drets, polítiques que ajuden els nostres xiquets i xiquetes i 
el conjunt dels sectors productius i que ajuden a tindre més 
oportunitats per a la formació i per a la seua ocupació .

Acabe. Efectivament, sí, augmentem les partides de forma-
ció professional. I ho fem per a poder seguir garantint les 
necessitats de formació del sistema productiu valencià dels 
treballadors i les treballadores. Ho fem de la mà del teixit 
productiu, amb els consells territorials de formació profes-
sional, i ho fem augmentant més d’un 30 % els estudiants 
de la formació professional . Per tant, ja poden jugar amb 
les xifres. Si hi ha un 30 % més d’estudiants de formació 
professional, parlen amb les empreses i els diran si hi ha més 
formació (inintel·ligible)  . . . o menys . N’hi ha molta més . I ara, 
amb el canvi de llei de formació professional, encara en serà 
més .

Així que gràcies per les seues aportacions, gràcies per les 
seues no aportacions i quede a la seua disposició per seguir 
treballant, per seguir avançant per fer una societat molt més 
justa . 

Gràcies .
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La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Marzà .

A continuación, ¿hay algún grupo que vaya a hacer réplica? 
Perfecto .

En primer lugar, tendrá turno de palabra la señora Massó, 
por parte del Grupo Parlamentario Vox . A ver si consigo no 
pelearme con el micro de la tribuna .

Bien, cuando usted quiera, señora Massó .

La senyora Massó Linares:

Gracias, señora presidente .

Es gracioso que algunos digan que no importa que las conse-
llerias digan cuál recibe más que otra y que se peleen por 
eso . Es gracioso que lo digan cuando casi eso nos cuesta 
que no tuviéramos presupuestos . De hecho, nos ha costado 
tener que inventarnos ingresos y tener que apartar al conse-
ller responsable de hacer las cuentas públicas, tener que 
apartarlo y nombrar una comisión negociadora para que 
pudiera salir . . . esto, esto . Porque no son ni presupuestos . Ya 
lo dije ayer, es una factura para que ustedes puedan seguir 
en el gobierno . Es curioso que digan que eso no importa 
cuando casi nos cuesta el tener presupuestos .

Lo preocupante de estos presupuestos ya no es el cuánto, 
tras sino el qué . Nos hablaba el señor Marzà que desde que 
ellos han entrado al gobierno, han aumentado un 60 % el 
presupuesto. Yo le preguntaría: ¿ha aumentado un 60 % el 
nivel educativo? ¿Hay un 60 % más de colegios? ¿Hay un 
60 % más de profesores? ¿Nuestros niños tienen un 60 % de 
educación más alto? Y yo creo que no . Con lo cual su suges-
tión, o sea, si se jacta de que cada vez gasta más pero los 
éxitos no acompañan al gasto que usted está ejecutando, 
pues la verdad es que deja bastante mal su sugestión. Como 
digo, el problema es el qué, el qué está haciendo usted con 
nuestros niños .

Nos hablaba de que es una educación más cualificada. 
Vamos a ver, si vemos en el presupuesto que ya ha puesto 
negro sobre blanco lo que va a ser el fracaso escolar de 
nuestros jóvenes, ha puesto negro sobre blanco la elimi-
nación de las pruebas de evaluación en tercero y sexto de 
primaria y en cuarto de bachillerato . Usted va a acabar con 
el fracaso escolar por decreto, o sea, como no hay prue-
bas, como no hay exámenes, como no se suspende y todo 
el mundo pasa de curso, no hay fracaso escolar . Es usted un 
fenómeno, conseller, la verdad .

Luego, nos ha hablado de las ayudas a extraescolares, pero 
si es que las dejan a la mitad, las deja en la mitad las ayudas 
para extraescolares .

¿Qué pasa con los programas formativos para alumnos de 
necesidades específicas? Este año, en el mes de septiem-
bre había pagado cero euros . De las ayudas a integración 
de alumnos de educación especial, a septiembre de este 
año había pagado cero euros . Usted, que viene a rescatar 
personas…, usted trabaja para los ricos, señor Marzà, como 

a ustedes les gusta llamarlo, usted trabaja para los ricos . 
¡Así de claro! Porque los pobres, los vulnerables, los que no 
tienen, son incapaces de poder elegir qué educación quie-
ren, de poder elegir extraescolares, de poder elegir lengua 
en la que se educan, de poder elegir que no adoctrinen a 
sus hijos . Usted está trabajando para ellos, porque los otros 
tienen que pasar por el aro de lo que usted diga.

Además, ha hablado de las escuelas infantiles, y me alegra 
que lo comente, como dicen habitualmente . Mire, en los 
fondos de MRR se dedican más de treinta millones para 
la creación de esas plazas de educación infantil. Pero es 
que, según una respuesta de su conselleria, y esto es una 
respuesta de su conselleria, tenemos vacantes en las escue-
las infantiles privadas en este año 2020-2021, en este curso, 
de 0 a 1, casi dos mil; de 1 a 2, 2.674; de 2 a 3, casi seis 
mil vacantes, y usted creando aulas nuevas de 2 a 3 años . 
Usted va a echar a la calle a 5 .000 trabajadores que, mire, 
por casualidad, la mayoría son mujeres . Usted va a echar a la 
calle a 5.000 trabajadores de las escuelas infantiles.

Y, luego, también otra duda, o sea, ¿por qué si tenemos 
menos alumnos suben las tasas de los servicios administrati-
vos? Me lo explique porque no lo entiendo. Y ya termino, se 
me termina el tiempo.

Hablaba de derechos lingüísticos. Sí, señor Marzà, respete 
los derechos lingüísticos de ¡todos!, de todos, no solo de los 
que hablan lo que usted quiere que hablen .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, Señora Massó .

A continuación, la señora Ventura dispone de 3 minutos 
para su réplica .

Cuando usted quiera .

La senyora Ventura Campos:

Gracias, presidenta .

No sé si el señor conseller alguna vez ha escuchado aque-
llo de «te reciben según te presentan, y te despiden según 
te comportas» . Pues, bien, hoy hemos escuchado su maravi-
llosa presentación, no me ha contestado a ninguna pregunta, 
una presentación llena de buenas intenciones que dice que 
sus presupuestos son los mejores que tiene la Comunidad 
Valenciana, y hasta ahí parece que esté todo bien, pero, 
si hacemos caso a esa frase, deberíamos hacerle la ola y 
hacerle una ovación, como le han hecho sus compañeros del 
Botànic .

Y tengo que decirle que qué ha pasado, pues, sinceramente, 
en esta cámara ya estamos demasiado acostumbrados a la 
propaganda y al autobombo de este conseller, y a que no me 
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conteste a las preguntas . Así que, siento mucho no poder 
formar parte del aplauso de su grupo; tal vez debería apren-
der usted a gestionar mejor las expectativas que genera, 
porque los objetivos que aquí nos presenta nunca llegan a 
convertirse en realidades.

Usted me dice su porcentaje de ejecución, pero también 
me gustaría recordarle…, y que sacara mejor las estadísti-
cas, aparte de que usted habla sobre mi capacidad lectora, 
soy una gran lectora, me encanta leer, también estadísticas, 
y tengo que decirle que en el 2020 sus inversiones presu-
puestarias eran de 451 millones de euros y reconocidos solo 
fueron 130 millones de euros, se dejaron por el camino 321 
millones de euros, que ahora en el 2021 están ejecutando .

Quiero recordarle también que, en cuanto a la inclusión 
educativa, en gastos de personal, tanto que dicen que han 
aumentado en personal, hay menos presupuesto, hay menos 
del 72 %, menos presupuesto.

Y también decirle que mire los presupuestos, y cuando habla 
de personal no docente de atención educativa, personas 
1 .700, siguen habiendo las mismas que este año .

Por otro lado, también le pido por favor que, si usted ha 
eliminado a los SPE pues que los quite también de la página 
FP7 donde se habla… (soroll de papers), ¡ay!, perdón, de la 
FP6, donde se habla del acondicionamiento térmico y mate-
rial de oficina para servicios los psicopedagógicos escolares.

Y dicho esto, quiero comentarle, señor Marzà, que me 
preocupa mucho la convivencia escolar y el aumento de 
la violencia en las aulas . Actualmente, en estas Cortes se 
está llevando una comisión de estudio con el acoso esco-
lar, pero ¿qué está haciendo el ejecutivo? Se lo digo porque 
en la partida presupuestaria, tanto en enseñanza prima-
ria como en secundaria, se apuesta a que hay una proble-
mática en la convivencia escolar pero no se desarrollan los 
objetivos. Creo que será una errata o, por lo menos, si no es 
una errata, sí que le pediría, por favor, que haga una partida 
presupuestaria que vaya dirigida a combatir esta lacra que es 
el acoso escolar .

También, le propongo que habilite espacios web para colgar 
contenidos, igual que usted ha desarrollado un espacio web 
para colgar otros contenidos educativos, contenidos como 
proyectos lingüísticos en los centros.

Y ya como el tiempo es escaso, sí que me quiero centrar en 
la cultura. Me alegro de que haya aumentado esta partida, 
es una realidad que se ha aumentado, y nos alegramos, pero 
la realidad es que la ejecución de la producción cultural de 
museos y bellas artes es del 27,5 %, por lo que estaría bien 
que también aumentara su ejecución .

Y respecto a deportes, sigue faltando una mayor inver-
sión en deporte si queremos destacar o ser una comuni-
dad, como bien usted ha dicho, saludable, como comenta 
mi compañera Rosa, que la tengo aquí . Año tras año, sigue 
llamando la atención la falta de iniciativa de este Consell 
con el deporte cuando se destina un ridículo 0,7 % del total 
del presupuesto de su conselleria, y, aun así, con estas cifras 
parece que sobra el dinero o que no se sabe qué hacer con 
él, porque la ejecución es de un 28,6 %.

Pero, claro, parece que subvencionar ciertas entidades cata-
lanistas debe ser más importante en esta comunidad que 
apoyar a los clubs deportivos, que construir unas instalacio-
nes y que promover la actividad física entre los más jóve-
nes, así nos va . Tengo que recordarle otra vez que deje ya los  
nacionalismos y que cambie el nombre de selecciones nacio-
nales valencianas por selecciones de Comunidad Valenciana .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señora Ventura .

A continuación, y para terminar el turno de réplica de 
los grupos, la señora Gascó tendrá 3 minutos para su 
intervención .

Cuando usted quiera .

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidenta .

Mire, señor Marzà, hoy no le va a salvar su habilidad parla-
mentaria. Yo creo que son muchas cuestiones por las que 
debe responder y no está respondiendo .

Es que los datos que yo le estoy dando son datos que aparecen 
en la ficha FP4 de primaria. Y usted encima nos acusa a la oposi-
ción…, aprenden a leer. ¡Oiga!, que son cuestiones que ha escrito 
usted, el que tiene que aprender a leer y escribir es usted, que la 
chapuza esta de presupuesto la han hecho ustedes, no la hemos 
hecho nosotros, y es usted el que tiene que responder y dar la 
cara por esta vergüenza de presupuesto. Lo que le pido es que 
por lo menos dé la cara y que conteste, que esta vergüenza de 
documento la han hecho ustedes, no nosotros .

Por eso, le pido que me conteste por qué no cuadran los 
datos de los beneficiarios del bono infantil de Xarxa llibres, 
de las becas de comedor, que no se lo he dicho pero tampoco 
cuadran los datos de las escuelas de adultos . ¡Oiga!, que en 
ordenación el presupuesto baja un 68 %, y usted se queda tan 
pancho diciendo que sube un 29 %. Usted debe reconocer y 
decir ahora mismo si está mintiendo, o reconocer que esto es 
una chapuza que engaña a los valencianos . ¡Así de claro! ¡Tiene 
que reconocerlo! ¡Es que no puede haber más errores por folio! 
Usted está engañando a los valencianos y debe decirlo, porque 
esto es una ley de presupuestos, y debe decir: mire, pues es 
verdad . Igual que ha dicho que en los datos de las escuelas 
oficiales de idiomas hay una errata, pues con todo lo demás 
debería hacer exactamente lo mismo, porque los datos que 
aparecen aquí o son erróneos o está mintiendo, señor Marzà.

Después, tiene el cuajo político de hablar de proteger al 
profesorado . ¿Sabe cómo se protege al profesorado, señor 
Marzà? Dándoles el material de protección, que se acaba el 
primer trimestre de curso ¡y no lo tienen! ¡Y se atreve a subir 
a la tribuna a hablar de proteger al profesorado cuando, hoy 
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en día, no tienen el material de protección! Es que yo, a veces, 
le escucho y no doy crédito. Su demagogia es infinita, señor 
Marzà, infinita. Pero luego viene aquí hablando de parti-
das y partidas que son vacías, que no tienen sentido, que los 
docentes lo que quieren son sus purificadores, sus mascari-
llas, ¡y no los tienen!, porque usted no se los ha proporcio-
nado . Y esa es la realidad de este presupuesto . Y aquí incre-
menta el material de protección para los centros educativos, 
pero es un material de protección que no les llega .

Y, después, me acusa de no hablar de cultura y de deporte, 
¡oiga!, que tengo el tiempo bastante más limitado que 
usted, pero le hablaré de cultura y de deporte . Respecto a 
la cultura, ¿qué quiere que le diga? ¿Qué usted incrementa 
el presupuesto de cultura para poder hacer más seguidismo, 
más cultura del seguidismo, para poder poner más amigue-
tes, que es lo que le gusta hacer a Compromís, una cultura 
de amiguetes, una cultura de seguidismo? ¿Eso es lo que 
quiere que le diga de la cultura?

Le puedo decir que hace dos semanas aprobamos la ley para 
promocionar y cuidar el Palmeral de Elche, y usted no ha 
puesto ni un euro para ayudar en partes iguales a promocionar 
y cuidar ese Palmeral de Elche, que era su obligación . ¿Quiere 
que le diga eso, que se le ha olvidado, cuando otras leyes, que 
ahora mismo se están empezando a tramitar, sí que lo han 
hecho? ¿Quiere que le diga que en deportes, por ejemplo, sola-
mente tramita para las instalaciones deportivas, de 358 soli-
citudes, 66 obras para los ayuntamientos de esas instalacio-
nes deportivas, que ahora mismo se le acaba de llenar la boca? 
Señor Marzà, es que no es oro todo lo que reluce .

¿Quiere que le hable también, por ejemplo, del conservato-
rio de Castellón, que, si no se lo pide la señora Amparo Marco, 
usted no hace el conservatorio? Llevamos años pidiéndo-
selo desde la oposición, pero usted nos dice que no todos los 
años porque se lo tiene que suplicar la señora Amparo Marco. 
Este año se lo vamos a volver a pedir . Usted contestó que 
había dinero, espero que este año tenga la decencia, puesto 
que tiene el dinero, de decirnos que sí a las enmiendas, señor 
Marzà. Desde luego, espero que tenga la coherencia política 
de no seguir haciendo el cuadro con este tema puesto que sí 
que tiene dinero para el conservatorio de Castellón.

Desde luego, señor Marzà, los valencianos tienen que ser 
lo primero . Este documento, esta ley de presupuestos, está 
demostrado con estos números que no cuadran, que no 
casa, que usted no ha hecho bien su trabajo . Espero que con 
las enmiendas se pueda rectificar, que priorice a los valen-
cianos, que se deje de sectarismos, que reconozca que usted 
no está haciendo bien su trabajo, que no está gestionando 
bien, y que por una vez en su vida reconozca que la efica-
cia, la gestión y la transparencia no es lo suyo, que se deje 
ayudar, que se deje aconsejar, que se deje asesorar y que 
sea humilde por una vez en la vida, porque sus errores les 
están saliendo muy, pero muy caros a los valencianos y a los 
estudiantes .

Muchísimas gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien .

Muchas gracias, señor Gascó .

A continuación, el señor Marzà va a concluir su comparecen-
cia desde la tribuna .

Cuando usted quiera .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyores diputades .

Començaré per allò que veig que no acabem de compar-
tir, i és allò del foment lector. Per què dic que hem de llegir 
més? Ens ho acaba de demostrar una vegada més, diu que 
hem d’invertir més en infraestructures esportives i oblida 
que pugem el pressupost 2 milions d’euros més enguany 
per a infraestructures esportives municipals. Igual és que és 
evident que no estan mirant les xifres que toca .

Com no estan mirant les xifres que toca quan vostés parlen 
–i ho ha fet en moltes ocasions, i crec que això és la mostra 
d’eixe cinisme del que vosté tant parla– que s’ha arribat a dir 
que retallem en professorat, i quan anem als centres educa-
tius resulta que les direccions ens diuen que, efectivament, 
tenen més professorat que abans . I això ho ha arribat a dir 
fent el mateix tracte de les dades que ha fet ara, ací .

Vosté ha dit en seu parlamentària –jo no li he contestat 
moltes vegades perquè pensava que recapacitaria, però veig 
que no, que continua anant al mateix lloc–, vosté ha arri-
bat a dir que de l’any 2018 al 2019 hem tirat al carrer a 
9 .000 professors, per dades que diu que té vosté . I resulta 
que d’eixes dades que diu que té vosté, diu que hem tirat 
a 9 .000 professors al carrer i curiosament no ha hagut cap 
vaga respecte a això, ni s’ha queixat cap director . Imagineu 
quina realitat està xafant quan es diu això, i el mateix amb 
totes les dades que diu .

Vaig a dir-li per què vosté fa això i per què diu això, i per això 
dic allò del foment lector (veus), per això dic allò del foment 
lector, perquè de les dades del pressupost fa el mateix 
tractament que fa amb totes les dades, diu «en 2019 han 
echado ustedes a la calle a 9.000 profesores», els que tira-
ven a més de quatre mil cinc-cents professors al carrer i que 
van haver manifestacions en conseqüència. Clar, normal, 
perquè els tiraven al carrer. Sap per què diu el foment 
lector, perquè fins a 2018 el compte general deia «perso-
nal Generalitat por sección», tot el personal, personal de la 
conselleria, personal no docent, personal en les territorials, 
personal d’esports, personal de cultura, estava tot compa-
tibilitzat ahí. Resulta que a partir d’eixe any diu «personal 
docente» únicament. I, segons ella, és que els tirem al carrer. 
(Veus) Bé, doncs haurem de saber llegir . . .

La senyora presidenta:

Señora . . . Perdone, señor conseller, perdone .
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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

L’educació no és el seu, és evident .

La senyora presidenta:

Señor conseller, disculpe .

Señora Gascó, por favor, le pido, (veus) por favor, le pido, por 
favor, que respete el turno de palabra del señor conseller . 
(Veus) Señora Gascó, va todo por su orden y perfectamente, 
y estamos en el ecuador de las comparecencias, me gustaría 
seguir en esta situación . Muchas gracias .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies .

Per això hem de seguir invertint en educació perquè arribe al 
conjunt de la ciutadania, també a les Corts Valencianes .

Deia que efectivament s’ha dit ací que estem invertint un 
60 % més per alumne i que això diuen que no té ningun 
impacte . Escolten, hauran de mirar les xifres d’abandona-
ment escolar. Quan arribem al govern, els últims anys del 
govern de la dreta, 23,4 d’abandonament escolar, 23,4 . 
Estos pressupostos segueixen en la línia per a tindre el 
que ara tenim, 12,6 . Sí, és que l’hem reduït a la meitat, a la 
meitat, el fracàs escolar . Si una conselleria d’educació té un 
objectiu, és eixe. Si una Conselleria d’Educació està aconse-
guint eixe objectiu, és el treball del conjunt dels valencians 
i de les valencianes de la comunitat educativa, dels pressu-
postos de La Generalitat que permeten fer això, invertir més 
per cada alumne, tindre millors condicions de treball i, per 
tant, baixar el fracàs escolar, fer que n’hi haja més oferta en 
formació professional, formar més els nostres conciutadans 
perquè troben millor feina i seguir avançant .

Perquè saben què passa, i per això alguns es remouen en la 
cadira, per primera vegada des que hi ha govern del Botànic, 
no només baixem el fracàs escolar, sinó que estem per baix 
de la mitjana . El País Valencià comença a ser referència 
també en educació dins de l’estat, i no són dades que m’in-
vente jo, són les dades precisament del fracàs escolar . La 
meitat gràcies a les polítiques que avui podrem continuar 
fent si aprovem aquest pressupost que avui comencem a 
tramitar, ja que agraïsc el treball ingent que ha realitzat tota 
la gent que hui ens acompanya i que està als centres educa-
tius per a seguir avançant en una educació de qualitat, per 
una cultura que ens faça més lliures, i no que vete llibres, i 
que ens ajude a avançar amb un esport que ens done més 
salut i més oportunitats també per eixa salut emocional que 
necessitem totes i tots .

Gràcies i molt bon treball .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Marzà .

Pues con esto terminamos la comparecencia de la 
Conselleria de Educación, Cultura y Deporte . Y tenemos 
un descanso de seis minutos, hasta las doce y media, que 
vendrá la consellera de Sanidad Universal y Salud Pública .

Muchas gracias .

 
(Se suspén la reunió a les 12 hores i 23 minuts) 
(Se reprén la reunió a les 12 hores i 30 minuts)

Compareixença de la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, 
senyora Ana Barceló Chico, per a informar sobre el Projecte de llei 
de pressupostos de la Generalitat per a l’exercici 2022 pel que fa a 
la seua conselleria

La senyora presidenta:

(Inoïble) … en esta segunda comparecencia del día 9 de 
noviembre, consellera de Sanidad, Universal y Salud Pública, 
señora Barceló, bienvenida a Cortes .

A continuación, dispondrá de veinticinco minutos para su 
primera intervención; luego, los grupos parlamentarios, seis; a 
continuación, la consellera vuelve a tener quince minutos; y, luego, 
turno de réplica para los grupos; y cerrará la señora Barceló 
con tres minutos . (Veus) Lo hará desde allí, perfecto . (Veus)

Muy bien, cuando usted quiera, señora consellera .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Muchas gracias, presidenta .

Señorías .

Comparezco ante esta comisión para explicar las líneas 
generales del presupuesto de la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública para el año 2022 .

La irrupción de la pandemia por COVID-19 en el primer 
trimestre de 2020 provocó una crisis sanitaria sin precedentes 
y ha supuesto un enorme desafío, con un alto impacto en el 
sistema valenciano de salud. Hoy, después de año y medio de 
pandemia, el contexto en el que nos movemos ha cambiado . 
La vacuna ha abierto la puerta a la esperanza y a un período 
de mayor normalidad, gracias a la ciencia, a la confianza de los 
ciudadanos en el sistema de salud y en sus profesionales .

Hoy los indicadores epidemiológicos y asistenciales han ido 
mejorando respecto a hace nueve meses, conforme ha ido avan-
zando la vacunación. El 89,5 % de la población valenciana a 
vacunar ya cuenta con la pauta completa . Y, en este contexto 
en el que nos encontramos, vengo a presentarles los presu-
puestos de la conselleria de sanidad para el 2022, que ascien-
den a 7 .837 millones de euros, un incremento de 141,7 millo-
nes, un 1,84 % respecto a las cuentas consolidadas de 2021 y 
un 4,08 % respecto del presupuesto inicial.
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